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: 60 CE ANI DE LA FĂURIREA STftTULUi NAȚIONAL UNITAR ROMAN,
„Alcătuirea statului românesc național unitar nu este deci un dar, rezulta
tul unor conferințe internaționale, ci rodul luptei neobosite duse de cele 
mai înaintate forțe ale societății, de masele largi populare pentru unire, 
produsul legic al dezvoltării istorice, sociale și naționale a poporului 

român"
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O dublă calitate — producător și proprietar 
O singură mentalitate — de bun gospodar
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TINERII ÎMPOTRIVA RISIPEI 1
CONTUL INIȚIATIVELOR UTECISTEANCHETA NOASTRĂ 

ÎN ÎNTREPRINDERI 
DIN JUDEȚUL BRAȘOV

• Valoarea consumată — valoarea nou creată 
LA UN LEU CHELTUIELI MATERIALE, TREI LEI 
PRODUCȚIE NETĂ. O performanță economică 
remarcabilă cu care se mîndrește colectivul în
treprinderii de scule Rîsnov • Timpul individual 
este timp social. CE ÎNSEAMNĂ UN MINUT 
IROSIT sau argumente concrete pentru elimi
narea unor surse de risipă a muncii la între
prinderea de autocamioane ® Pe circuitul 
pierderilor de metal. în instanță : REBUTURILE 
Șl ADAOSURILE DE PRELUCRARE. Cauzele, 
efectele și soluțiile, așa cum se văd dintr-o sec
ție prelucrătoare a întreprinderii „Tractorul"

(Pagina a 3-a)

POPORULUI NOSTRU

Grad înalt de utilizare 

a metaluluiMăsurile generalizate în industria noastră metalurgică, in scopul îmbunătățirii gradului de utilizare a metalului, permit ca în perioada actualului cincinal să se realizeze o producție suplimentară de laminate de două ori mai mare decît cea furnizată economiei naționale în 1977 de Combinatul siderurgic Reșița. Date centralizate la ministerul de resort arată că încă din acest an indicele de scoatere a metalului atinge peste 85 la sută, indice care situează România în rindul țărilor avansate din acest punct de vedere.Un Ioc important în creșterea gradului de utilizare a metalului îl ocupă tehnologiile avansate, îndeosebi procedeul insuflării oxigenului în cuptoarele electrice, pe baza căruia se elaborează 56 la sută din totalul producției de oțel. în cadrul întreprinderii de sirmă și produse din sirmă de la Buzău și al întreprinderii de țevi din Roman se folosește procedeul insuflării de oxigen-argon pentru elaborarea oțelurilor inoxidabile, iar la Combinatul siderurgic Galați și la întreprinderea Oțelul Roșu se extinde tot mai mult turnarea continuă a oțelului.
Scriitorii!—artist ol țării sule, militant a! poporului său

• Recent s-a finalizat con
cursul de creație tehnico-ști- 
ințifică al tinerilor din între
prinderea „Tractorul11. Prin
tre lucrările prezentate sînt 
numeroase care vizează eco
nomia de materii prime și 
materiale, de combustibil și 
energie. Lucrarea matemati
cianului Viorel Pescaru — 
Optimizarea rețetelor de 
turnare cu ajutorul calcula
torului — este în curs de apli
care și va aduce economii de 
10 lei pe tona de metal lichid. 
Introducînd procedeul de pre
lucrare prin electroeroziune Ia 
unele piese complicate, colec
tivul condus de ing. Stelian 
Bontescu a determinat o eco
nomie de manoperă de ’circa 
90 la sută.

Foto : GHEORGHE CUCU

• Incepînd de anul trecut, 
subansamblele și piesele în 
stare avansată de uzură de 
la instalațiile chimice din în
treprinderea Colorom Codlea 
nu se mai aruncă la fier 
vechi. Din inițiativa organi
zației U.T.C., ele sînt recon
diționate de către tineri în 
afara orelor de program. Va
loarea manoperei executate în 
această activitate realizată pe 
bază de contract cu conduce
rea întreprinderii, se ridică în 
acest an la 120 000 lei, depă
șind cu peste 30 000 lei planul 
la muncă patriotică finanțată. 
S-au remarcat organizațiile 
atelierelor A și C, tinerii Co- 
jocaru. Ion, Hriscu Adrian, 
Reckert Erika ș.a.

• „Din deșeuri, produse 
noi“ este o altă inițiativă 
care diminuează cantitatea de 
metal ce merge spre a fi re
topit ca fier vechi. Materiali
zată în secția „prese mici11 a 
întreprinderii de autocamioa
ne, ea valorifică tot ceea ce 
constituie deșeuri, rămase de 
la secția „prese mari11. Susți

La zi în AGRICULTURĂ

TOATE FORȚELE 
SATULUI 

LA RECOLTAT!
în timp ce oamenii muncii ai unităților agricole din su

dul țării depun eforturi susținute pentru stringerea și depo
zitarea porumbului, lucrătorii ogoarelor din celelalte județe 
efectuează alte lucrări înscrise pe agenda campaniei de 
toamnă. în rindul priorităților se înscrie și culesul cartofilor 
și depozitarea furajelor — lucrări la care, alături de coope
ratori și mecanizatori, participă zilnic mii de elevi și studenți.

• în județul Brașov :
CULESUL CARTOFILOR

• în județul Suceava :
STRINGEREA Șl DEPOZITAREA FURAJELOR

(în pagina a 5-a)

nătorul ei cel mal înfocat 
este secretarul comitetului 
U.T.C. pe secție, tehnicianul 
Blendea Nicolae, Iar printre 
cei care o sprijină zi de zi se 
numără maiștrii Irimia Nico
lae, Schmidt Wilhelm, reglo- 
rul Gh. Bîrsan ș.a. Un prim 
bilanț: de la începutul anului 
s-a recuperat tablă în valoa
re de 2 milioane lei.

• Datorită lipsei de forță 
de muncă, pregătirea fierului 
vechi pentru șarjare devenise 
o problemă deosebită la tur
nătoria veche de fontă a în
treprinderii de autocamioane. 
Spiritul de inițiativă și răs
pundere al organizației U.T.C. 
s-a manifestat și de această 
dată. Zilnic, în afara orelor de 
program un număr de tineri, 
prin rotație din fiecare sec
ție a întreprinderii, au pre
luat integral sarcina de pre
gătire a deșeurilor pentru re
topire. Cantitatea de metal 
astfel valorificată este de 
1 200 tone, iar pentru între
prindere economia de muncă 
se ridică la aproape 200 000 
lei.

Vom sărbători In curînd, la 1 decembrie, împlinirea a 60 de ani de la săvîrșirea unui eveniment epocal din milenara istorie a poporului nostru: făurirea statului național unitar român, unul dintre marile idealuri care au prezidat gîndirea și acțiunea, conștiința și sensibilitatea firii românești de la originile ei și pină astăzi. Vom celebra, deci, șase decenii de la Marea Unire — etapă decisivă în dezvoltarea țării, pur- tînd amprenta specifică a unui proces îndelungat desfășurat de-a lungul multor secole în care strămoșii au fost obligați să înfrunte și să învingă vitregia împrejurărilor de tot felul. Unirea din 1918 a constituit la vremea respectivă și mai apoi o adevărată piatră de hotar în evoluția noastră pe drumul înfăptuirii progresului, pentru deplina înfăptuire a aspirațiilor de dreptate socială și națională.Alături de 9 Mai 1877 — proclamarea independenței absolute și 23 August 1944 — ziua eliberării de sub dominația fascistă și imperialistă, 1 decembrie 1918 ră- mîne sărbătoarea care ne este cea mai scumpă. A- tunci, la Alba Iu- lia, în prezența a peste 100 000 de oameni care purtau în inimile lor gîndurile solidare ale întregului popor, s-a consfințit în fapt, prin voința liber exprimată, reuniunea pe vatra străvechii Dacii a locuitorilor d'intotdeauna ai acestor meleaguri.Marea Unire din 1918 nu a fost pur și simplu consecința unor circumstanțe de moment. Ea a fost rezultatul legic, al unui drept imprescriptibil, 

întemeiat pe o existență multimilenară și al cărui certificat de origine îl reprezintă formarea acum 2 050 de ani a primului stat dac centralizat și independent. în spațiul care separă în timp evenimentele fundamentale a peste două milenii s-a petrecut imensa sforțare spre continuitatea și păstrarea de sine a urmașilor daco-romanilor, ilustrată de lupte neîntrerupte, jertfe și sacrificii imense sub
• 1 DECEMBRIE 1918. LA ALBA IULIA, ÎN 

PREZENȚA A PESTE 100 000 DE OAMENI, ARE 
LOC UN EVENIMENT EPOCAL : DESĂVÎRȘIREA 
STATULUI NAȚIONAL UNITAR ROMÂN ;
• TEMEIUL FUNDAMENTAL AL UNIRII A 

FOST DREPTUL IMPRESCRIPTIBIL AL PO
PORULUI ROMAN DE A TRĂI PE PĂMÎNTUL 
LOCUIT DE STRĂMOȘII SĂI DACO-ROMANI;
• ACT DE JUSTIȚIE ISTORICĂ, REALITA

TEA POLITICĂ CREATĂ ACUM ȘASE DECENII 
A ÎNCUNUNAT LUPTA DE VEACURI A PO
PORULUI NOSTRU PENTRU UNITATE ȘI INDE
PENDENȚĂ ;
• REUNIREA ÎNTREGII NOASTRE NAȚIUNI 

ÎN GRANIȚELE ROMÂNIEI A CONSFINȚIT ÎM
PLINIREA UNUIA DINTRE MARILE IDEALURI 
CARE NE-AU ILUSTRAT DINTOTDEAUNA 
LUPTA ȘI VIAȚA, VOINȚA DE A FI LIBERI ȘI 
STĂPÎNI PE DESTINELE NOASTRE ;
• MAREA UNIRE A CONSTITUIT O ADEVĂ

RATĂ PIATRĂ DE HOTAR ÎN PROCESUL DEZ
VOLTĂRII ȘI PROGRESULUI ȚĂRII, DESCHI- 
ZÎND CALEA ÎNFĂPTUIRII DEPLINE, ÎN ANII 
SOCIALISMULUI, A ASPIRAȚIILOR DE DREP
TATE SOCIALĂ ȘI NAȚIONALĂ ALE MASELOR 
POPULARE.

steagul ideilor de libertate și unitate. Faptul hotărîtor care a imprimat acest caracter existenței poporului nostru relevă că Întotdeauna locuitorii acestor meleaguri au păstrat vie conștiința și că alcătuiesc un unic și același neam.Am fost și am răma^ întotdeauna la noi acasă. în virtutea acestui fapt. Unirea — ca ideal și deziderat — poartă pecetea unei necesități obiective. 

Acest adevăr l-au avut în minte cei care acum șase decenii au realizat-o, adevăr ce a fost transmis ca o făclie din generație in generație. Factorul catalizator fiind conștiința de neam și de limbă a tuturor românilor, oriunde s-ar fi aflat, precum și comunitatea de viață economică, spirituală și psihică manifestă în toate provinciile istorice ale țării.Semnificația profundă a anului 1918 constă în aceea că atunci, în granițele aceluiași stat, s-a unit întreaga națiune română. Temeiurile lui se extrag din secolele de mai înainte, esența politică care îl definește își regăsește premisele în alte mărețe momente ale trecutului nostru. Marea Unire derivă și urmează în linie dreaptă din exemplul glorioasei opere zidite de Mi- ha'i Viteazul, din Unirea înfăptuită la 1859 și din bătăliile victorioase care în 1877—1878 au impus la Plevna și Grivița, Smîr- dan și Vidin recunoașterea independenței absolute a României. După cum, Marea Unire se legitimează. în ordinea legității istorice, și prin faptul că între factorii care au pregătit-o și înfăptuit-o un rol principal l-au deținut poporul, forțele progresiste, democratice și revoluționare ale țării, începînd cu răsculații Iul Horea, revoluționarii în frunte cu Tudor Vladimirescu, pașoptiștii, militanții mișcării socialiste și muncitorești care s-au
TRAIAN GANJU

(Continuare în pag. a IV-a)

PARTICIPANTȘI MARTOR
Răspunderea, scriitorului con

temporan, răspunderea artistu
lui, în genere, nu poate fi des
făcută de implicarea lui in real, 
in viata de zi cu zi a poporu
lui. Clădirea operei la care vi
sează fiecare depinde in ulti
mă instanfă de această atit de 
simplă și atit de ușor de trecut 
cu vederea implicare. Este ho- 
tărită, de fapt, de implicare, de 
măsura in care un scriitor par
ticipă, cu gindul dar și cu fapta, 
la ceea ce se edifică in tară și 
in lume. Lucurile nu se rezolvă, 
cum spuneam și cu alt prilej, 
numai cu atit, numai prin im
plicare, prin ridicarea angajării 
pe treptele ei cele mai pure. 
Fără ea însă, fără o participare 
reală, directă dar și indirectă, 
prin activitatea obștească dar 
și prin lucrarea literară, nu 
cred că se poate ajunge la a- 
devărate izbinzi artistice, la 
edificarea unei opere și la edi
ficarea propriei personalități. 
Fiindcă și acesta e un dat : 
una fără alta nu se poate!

Asta nu înseamnă insă că 
scriitorul sau artistul, in ge
nere, este (sau trebuie să fie) 
un simplu ilustrator de reali
tăți, un fel de muzicant care 
cîntă pe la mesele altora, să-i 
mai înveselească. Sau un sim
plu meseriaș, care lucrează, 
cum se zice, cu „materialul 
clientului".

Scriitorul este (trebuie să fie, 
dacă nu e un nechemat) mai 
mult decit atita, fără a fi, 
bineînțeles, un „ales". El tre
buie să fie o conștiință, dacă 
vrea cu adevărat să-și slujeas
că poporul și epoca pe care o 
trăiește. El este, in același

de Ion Lăncrănjan
timp, un om de rind, un simplu 
„muncitor al scrisului", dar este 
și om de excepție, in măsura 
in care răspunde, prin ceea ce 
creează, înaltelor și realelor 
comandamente ale epocii, in 
măsura in care își cinstește 
înzestrarea prin muncă, prin- 
tr.-o dăruire din care reținerea 
lipsește cu desăvirșire.

Implicarea nu cere, după so
cotința mea de azi, dar și după 
cea de ieri, o renunțare la în
clinațiile proprii, nu presupune 
o racordare artificială sau for
țată la o realitate anume. 
Dimpotrivă, ea asigură, in mă
sura in care se bizuie pe ones
titate și pe sinceritate, o de
plină și reală realizare de sine, 
asigură drumul spre izbinda ar
tistică, mai ales dacă acest 
drum e pavat cu stăruință și 
cu trudă.

Abstragerea, convingerea că 
nu te poți realiza ca artist dacă 
îmbrățișezi deschis anumite 
idei, dacă te situezi deschis și 
ferm de partea socialismului, 
de partea umanismului, de 
partea omului, păstrarea unei 
atitudini mai neutrale față de 
lume și față de viață — nu pot 
fi decit dăunătoare, chiar dacă 
sînt sincere, chiar dacă sînt 
arborate de către oameni rela
tiv înzestrați. Iar dacă sînt 
nesincere, dacă intră in sfera 
epatării, dacă nu au alt scop 
decit ascunderea unor goliciuni 
penibile, ele sînt (sau devin) 
de-a dreptul hilare.

Cei care spun că nu se pre

ocupă decît de scris, de latura 
pur estetică a literaturii, de 
valoarea și de decantarea va
lorii, fac cel mai adesea politi
că, in sensul cel mai jos al cu- 
vintului. Unii dintre ei, măcar, 
sint animați de vechi și cam 
înăcrite revanșe sociale, in timp 
ce alții sînt, pur și simplu, 
niște neinzestrați care se as
cund după „gardul neutralității 
estetice".

E de preferat, tocmai de a- 
ceea, pentru că e mai cinstită 
și pentru că se situează pe linia 
marilor și realelor comanda
mente ale contemporaneității, 
asumarea deschisă a răspunde
rilor care decurg din angajarea 
ta scriitoricească, din dorința 
de a-ți sluji pină la capăt țara 
și poporul.

In orice caz, în ce mă pri
vește, am fost și rămin parti
zanul unei asemenea atitudini. 
Nu-mi fac un merit din asta, 
și nici nu cred că am rămas 
doar la atîta, dar nici nu am 
de gind să trec la „revizuiri" în 
această problemă fundamentală. 
Doresc, dimpotrivă, doar atit : 
s-o argumentez, prin timp, cit 
mai temeinic, prin tot ce voi 
săvirși, să-mi demonstrez mie 
însumi, dar și altora, că am 
mers și merg pe un drum bun.

Cred, dealtfel, că dorința a- 
ceasta nu e numai a mea, e și 
a altora, aparține tuturor celor 
ce țin un condei in mină, cu 
răspundere și cu cinste, situ- 
îndu-se în continuitatea unei 
mari și glorioase tradiții. Fiind
că și acesta e un dat, dacă mi 
se îngăduie o repetiție : scrii
torii acestei țări au fost întot
deauna alături de popor.

Imaginați-vă o mare unitate industrială, în care lucrează cî- teva mii de muncitori și care, Ia 8 ani de la intrarea în funcțiune, realizează — în premieră națională — peste 20 000 de produse. Am numit astfel Combinatul de articole tehnice din cauciuc Pitești, o întreprindere modernă, care — deși amplasată intr-o puternică zonă industrială — a restructurat profesii, dar mai ales a impus o meserie nouă: operator in prelucrarea polimerilor, in cazul de fată — a cauciucului. Evident, preocuparea pentru asigurarea condițiilor necesare unei asemenea îndeletniciri, calificării lor și continua perfecționare profesională — la nivelul tehnicii înalte din dotare — s-a aflat de Ia început, continuă să se afle statornic pe agenda de lucru, de acțiune și intervenție a consiliului oamenilor muncii.

Noi blocuri de locuințe în municipiul Focșani Foto : V. TANASOF

EXPERIENȚA POZITIVĂ - VALOARE, 

EFICIENȚĂ, PUTERE DE GENERALIZARE

Ridicarea 
calificării cadrelorTovarășul Neacșu Ivan, secretarul comitetului de partid și președinte al C.O.M., apreciază că acest criteriu al calificării și ridicării calificării cadrelor, strîns împletit cu întronarea unui înalt spirit de răspundere comunistă, au constituit cheia 

esențială în realizarea și depășirea sarcinilor de producție pe anul trecut, în așa fel îneît combinatul, pentru rezultatele obținute, a fost distins cu Ordinul Muncii clasa a IlI-a.Cum s-a procedat aici, la Pitești, locul unde, după cum ne 
spune Inginerul Mircea Câm- peanu, directorul tehnic al Combinatului, activitatea a început cu numai 10 oameni care mai lucraseră în acest domeniu?S-a desfășurat mai întîi o largă activitate de recrutare a forței de muncă. Desigur, ca la

în pag. a 2-a: în pag. a 4-a:

• Prețios program de 
muncă privind perfec
ționarea întregului pro
ces instructiv educativ : 
ÎNSUȘIREA TEMEINICA 
A ȘTIINȚELOR FUNDA
MENTALE — Forme de 
pregătire corespunzătoa
re învățămintului mo
dern ; Criteriul de bază 
— utilitatea @ CITITO
RII scriu, propun, sesi
zează — ORGANELE DE 
RESORT răspund • Ti
nerețea — vîrsta vieții 

raționale 

orice întreprindere industrială, pe lingă un nucleu de bază, foarte mulți muncitori au fost calificați la locul de muncă. Astfel, în anii 1972—1973—1974 au fost calificați prin cursuri de scurtă durată aproape 1000 muncitori. S-au stabilit apoi legături trainice cu școli generale și licee din Pitești și localități învecinate. Expoziții itinerante cu produsele unității au poposit în școlile din majoritatea comunelor. Specialiști ai combinatului au vorbit elevilor despre frumusețea noilor meserii, despre perspectivele muncii în domeniul prelucrării cauciucului Și nu puțini au fost elevii care au optat pentru calificarea în acest domeniu, urmînd cursurile profesionale sau ale liceului industrial de chimie.
ION ANDREIȚA

(Continuare în pag. a Il-a)

• 2050 de ani de la 
crearea primului stat dac 
centralizat și independent 
— BUREBISTA „cel din
ții și cel mai mare rege 
din Tracia“ * Timpul li
ber — timp activ al edu
cației complexe — ÎN
TREBĂRI CARE AȘ
TEAPTĂ RĂSPUNS • 
A IX-a ediție a taberei de 
sculptură Măgura — AR
GUMENTELE ANGAJĂ
RII • LUMINI ÎN POD

GORII
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cititorii SCRIU? PROPUN,
\ SESIZEAZĂ

indicațiile, ideile cuprinse in cuvintarea tovarășului Nicolae Ceaușescu 
■ - ' la deschiderea noului an de învățămînt

p
e COLECTIVUL DE MUNCA al întreprinderii de construcții siderurgice din Hunedoara, colectiv căruia i s-a decernat recent Ordinul Muncii clasa a IlI-a în urma obținerii locului trei pe țară în cadrul întrecerii socialiste, este în continuare preocupat de realizarea în cele mai bune condiții a sarcinilor ce le revin. Printr-o judicioasă folosire a capacităților de produe- ție, a fondului de timp și a forței de muncă, de la începutul anului și pînă în prezent a reușit să depășească sarcinile de plan cu mai mult de un milion lei. Cheltuielile la o mie lei producție au fost mai mici cu 2,1 lei, ceea ce reprezintă peste 13 000 000 lei beneficii peste plan. S-au înregistrat economii importante la principalele materiale de construcții: 103 tone metal, 114 tone ciment, 81 mc material lemnos, 10 tone combustibil convențional și 222 mgw energie electrică. Prin aplicarea a 23 de soluții tehnice originale au fost finalizate înainte de termen 4 obiective industriale și 112 apartamente. La realizarea acestora o însemnată contribuție și-au adus-o tinerii din cadrul șantierelor electrotehnic și nr. 1, 3 și 4 construcții, (prof. IOAN VLAD).• REALIZAREA SARCINILOR ce revin întreprinderii noastre — ne scrie tinărul strungar GHEORGHE ZAHA- RIA de la întreprinderea mecanică din Suceava — constituie principalul obiectiv pentru înfăptuirea căruia colectivul de oameni ai muncii de aici își concentrează toate eforturile. Conștienți de responsabilitățile ce le revin în procesul de producție, dar și de priceperea și puterea lor de muncă, tinerii mei colegi au întreprins o serie de acțiuni menite să ducă la sporirea eficienței economice. Astfel, pompele de la mașinile de frezat longitudinal care erau importate, au fost înlocuite cu pompe românești. La ghilotina F.I. 85, rulmenții speciali pro- veniți din import au fost înlo- euiți cu role speciale confecționate în unitate. Prin modificarea instalației hidraulice Ia R.P.O. (mașina de rectificat plană) a crescut siguranța acesteia în exploatare. Am menționat numai cîteva din inițiativele noastre, ale tinerilor din cadrul I.M. Suceava, la realizarea cărora au contribuit și uteciștii Ceamică Gheorghe, Gh. Ianoș, Victor Hrușcă, Ion Anton, Petru Sîrghie și alții.
• MA NUMESC ILIOARA MIHAI și sint în prezent lăcătuș mecanic la secția de indus
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• Basturea Mariana, muncitoare calificată la întreprinderea „Electromagnetica" din București ne-a scris că din pricina unor deficiențe de organizare a muncii, tinerii absolvenți ai școlii profesionale, nou încadrați în muncă la „Electromagnetica" nu reușesc să-și realizeze, la nivelul solicitat, sarcinile de producție. în urma intervenției ziarului nostru, conducerea Întreprinderii a analizat situația relatată în scrisoare și a stabilit măsuri menite să ducă la înlăturarea deficiențelor. Astfel, ș-a asigurat repartizarea noilor încadrați pe lingă muncitorii bine pregătiți profesional și cu o îndelungată experiență în muncă, asigurarea permanentă cu materialele și sculele necesare, cuprinderea noilor încadrați în cursuri de ridicarea calificării etc. în urma aplicării acestor măsuri, tinerii încadrați își vor putea realiza sarcinile de producție în bune condiții.• Tunșeanu Florea, motorist. Echipa de foraj Valea Oltului (I S.P.H. București) : Din scrisoarea adresată de dumneavoastră redacției ziarului nostru nu rezultă clar ce nemulțumire aveți in problema alocației de stat pentru copil. In- teresîndu-ne totuși la I.S.P.H. 

trializare a lemnului Năvodari. Am absolvit școala generală de 8 ani intr-o localitate din județul Tulcea după care m-am înscris la Liceul industrial de construcții din Tulcea la o clasă cu profil electrotehnic. La începutul primului an al treptei I am încheiat un contract cu întreprinderea județeană de con- strucții-montaj Tulcea. Urma ca după terminarea liceului să mă

In viitorul oraș al oțelului — Călărași, se inalță noi și modeme 
construcții de locuințe

Foto : ILIE PÂNDELEîncadrez ca muncitor calificat in meseria de electrotehnist la întreprinderea numită mai sus. După absolvirea treptei I de liceu, mi s-a spus că trebuie să mă încadrez in producție la I.J.C.M., ca muncitor necalificat în meseria pe care am âmin- tit-o. unde voi urma un curs de calificare la locul de muncă. M-am prezentat, deci, Ia I.J.C.M. Aici mi s-a spus că nu este nevoie de forță de muncă în domeniul în care m-am pregătit. Conducerea întreprinderii a ho- tărit să mă încadreze în meseria de dulgher, bineînțeles, muncitor necalificat, pe un șantier. Am lucrat în această meserie timp de două luni și, neputînd face față, de comun acord cu părinții, am mers să urmez o școală profesională. între timp, întreprinderea județeană de construcții-montaj a procedat la recuperarea cheltuielilor de școlarizare. Cam aceasta este pe scurt situația mea, situație pe care v-am relatat-o pentru că mie mi se pare că în cazul meu întreprinderea respectivă nu a procedat tocmai corect. Și iată de ce. Este firesc să se procedeze Ia recuperarea cheltuielilor de școlarizare în cazul în care întreprinderea, asigurând unui absolvent Ioc de muncă în

— București, am aflat că primiți din luna iulie a.c. (copilul dumneavoastră s-a născut în luna iunie a.c.) alocația de stat— 150 lei lupar, conform prevederilor Decretului nr. 246/ 1977, art. 7 (1).O altă problemă pe care o semnalați este programarea în concediul legal de odihnă în- tr-adevăr, dumneavoastră ați fost programat să efectuați concediul începînd cu data de l.VI a.c. (aveți dreptul la 15 zile lucrătoare). Vi s-a calculat avansul cuvenit de 1 000 lei și vi s-a expediat prin mandat poștal la domiciliu. Ulterior, necesitățile punctului de lucru au impus aminarea executării concediului de odihnă. In consecință, din drepturile bănești cuvenite pe luna iunie, lucrată integral vi s-a reținut avansul de 1 000 lei plătit anterior pentru concediul de odihnă. Acest avans îl veți primi din nou la data de 1 octombrie 1978 cînd ați fost reprogramat să vă efectuați concediul de odihnă. Pentru evitarea pe viitor a unor astfel de situații încurcate și neplăcute, conducerea I.S.P.H. București a prelucrat cazul cu factorii răspunzători.• Cipici Ion, Timișoara: Afirmațiile pe care le faceți în 

specialitatea studiată în școală, acesta refuză postul și părăsește întreprinderea în mod cu totul nejustificat. Eu am insistat să fiu repartizat in domeniul in care m-am pregătit doi ani de zile. Am înțeles faptul că nu sint locuri în meseria de elec- trotehnist și am solicitat să fiu încadrat într-o meserie înrudită cu electrotehnica. Am fost din nou refuzat. Cred că ar fi 

trebuit ca cineva din conducerea întreprinderii să discute cu mine, să mi se explice ce posibilități de incadrare sint șl, deoarece acum, la început de drum, îmi aleg o meserie pe care toată viața urmează să o practic, să se țină seama și de preferințele și posibilitățile mele. Este adevărat, ani semnat un contract. Contractul acesta insă trebuia respectat de ambele părți: și de mine, dar șl de întreprindere. Ori, consider că în primul rind întreprinderea nu a respectat clauzele lui, de vreme ce am fost expediat pur și simplu într-o meserie care, chiar dacă mi-ar place, constituția mea fizică actuală nu-mi permite să o practic. Brocedind astfel, ignorînd adică aptitudinile și posibilitățile reale ale celor ce doresc să lucreze in întreprinderea amintită, consider că in primul rînd pierde întreprinderea, pentru că nu cred că scopul ei este să recupereze cheltuieli de școlarizare, ci să pregătească oameni, meseriași, schimbul de miine deci, care să poată efectiv contribui, cu pricepere, dar și cu pasiune, cu entuziasm la realizarea sarcinilor de producție.

scrisoarea adresată nouă se referă la fapte petrecute în 1972 în momentul de față nu se mai pot preciza cauzele neprezentă- rii fiului dumneavoastră la examen pentru categoria B. Potrivit II.C.M. nr. 772/1966, art. 15. orice persoană care dorește să susțină examenul pentru obținerea permisului de conducere pentru categoria B și E trebuie să plătească suma de 100 lei. Examenele se organizează de către inspectoratele județene ale Ministerului de Interne, iar suma respectivă se livrează la C.E.C. în contul Ministerului de Interne. Legea nu prevede posibilitatea scutirii de plata taxei de examen.• Anghel Gheorghe, Jariștea — Vrancea: Comitetul județean Neamț al U.T.C. ne-a comunicat că vi s-a oferit posibilitatea să vă încadrați la întreprinderea mecanică din Roman.• Adolf Iscovici, Ploiești : Cetățenii sosiți din provincie in Capitală își pot procura tiche- te I.T.B., inclusiv duminica, de la debitele de tutun și difuzarea presei din Gara de Nord.
Redactorul rubricii 

DOMNITA VĂDUVĂ

ÎNSUȘIREA TEMEINICA A ȘTIINȚELOR FUNDAMENTALE
Secretarul general al partidu

lui, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
s-a referit pe larg, in cuvintarea 
rostită la deschiderea noului an 
școlar și universitar, la cerința 
ca invățămintul să țină pasul cu 
mersul uriaș al științei, al cu
noașterii umane. Desigur, pre
gătirea tinerilor In acest spirit 
are multe rigori. Una dintre ele 
este, fără îndoială, temeinica 
însușire a disciplinelor funda
mentale - fizica, matematica, 
chimia, biologia. Elevii iși în
sușesc aceste discipline cu spri
jinul profesorilor, în clase, în
cepînd din primii ani de școală. 
Experiența arată însă că dialo
gul profesor-elevl poate fl con
tinuat și trebuie să fie continuat 
cu bune rezultate șl In afara 
clasei. Modalitățile sint diverse. 
Una dintre aceste modalități, 
care și-a dovedit deja eficien
ța, este organizarea cercurilor 
și a societăților științifice.

In anul de învățămînt 1977- 
1978 au funcționat In licee șl 
In școli peste 11 000 de cercuri 
și aproape 200 de societăți ști
ințifice. Cu prilejul unei consfă
tuiri organizate la finele anului 
de învățămînt trecut, de către 
C.C. al U.T.C., In colaborare cu 
Ministerul Educației și Invăță- 
mintului, la care ou participat 
numeroși profesori șl elevi din 
întreaga țară, precum șl repre
zentanți al organizațiilor U.T.C.

CRITERIUL DE BAZÂ- 
UTILITATEA— Tovarășe profesor, eum credeți eă trebuie să acționeze școala pentru ca elevii, așa cum sublinia secretarul general al partidului, să-și însușească temeinic științele fundamentale ; fizica, matematica, chimia, biologia ?— Cred că in primul rînd este nevoie de continuitate. Adică de o acțiune susținută care să înceapă în clasa I, in prima zi de școală, și să se desfășoare fără întrerupere pe toate treptele activității școlare. Calitatea a- cestei pregătiri depinde de profesori, de priceperea și pasiunea cu care lucrează, de modul In care știu să trezească interesul și dragostea unei clase întregi pentru aceste discipline. Și depinde de elevi, de conștiinciozitatea de care dau dovadă, pentru că în însușirea temeinică a științelor fundamentale dictonul „1 la sută talent și 99 la sută transpirație" se potrivește foarte bine.— La liceul din Găești, ce o- biective vă propuneți în această privință pentru noul an de invățămînt ?— Am făcut o precizare clnd am vorbit despre răspunderile profesorului. Am spus că el trebuie să trezească interesul șl dragostea unei clase Întregi pentru matematică, pentru fizică, pentru chimie, pentru biologie. Dacă el creează numai „e- lite“, înseamnă că nu și-a făcut datoria. Principalul obiectiv pe care ni-1 propunem In noul an școlar este acela de a forma mase de elevi care să obțină rezultate foarte bune la aceste discipline.— Dumneavoastră eu ee credeți că trebuie să se Înceapă?— Cu depășirea unei prejudecăți : aceea că numai elevii care vor bate la porțile invăță- mîntului superior trebuie să se pregătească temeinic la matematică sau la fizică sau la chimie sau la biologie. Tovarășul Nicolae Ceaușescu ne-a atras 

din licee, s-a subliniat rolul Im
portant pe care aceste forme îl 
au în promovarea spiritului ști
ințific, în stimularea creativității 
și pasiunii elevilor pentru ști
ință și tehnică, In însușirea u- 
nui sistem unitar de cunoștințe 
științifice fundamentale, care să 
permită inițierea in munca de 
cercetare și creație științifico- 
tehnică.

Desfășurată In cadrul Festi

Forme de pregătire corespunzătoare 

imățămintului modem
valului național „Cîntarea Româ
niei", activitatea cercurilor ști
ințifice și o societăților științi
fice atrage un mare număr de 
elevi din toate clasele. Cele mai 
remarcabile rezultate au fost 
obținute In cadrul Societății 
științifice a elevilor din munici
piul Gheorghe Gheorghiu-Dej, 
Societății științifice „Speranțe 
blhorene", a elevilor din muni
cipiul Oradea, Societății ști
ințifice a elevilor din cadrul 
Liceului „Nicolae Bălcescu" din 
București, Societății științifice 
și tehnice a elevilor din ca

Convorbire cu prof. ing. 
Petre Bocu, 

de la Liceul de matematică- 
fizică din Găești

atenția că trăim Intr-o epocă in care și inginerul și muncitorul, ca să-și poată exercita bine munca, au nevoie de cunoștințe temeinice. Muncitorul este tot mai mult solicitat să desfășoare activitate științifică. Or, pentru a îndeplini această cerință are nevoie de cunoștințe temeinice de matematică, fizică, chimie etc. Experiența a- rată că o bună pregătire la a- ceste discipline se realizează printr-o diversitate de modalități. între acestea, aș numi a- tît cercurile pe materii cit și societățile științifice școlare.— Societatea științifică dc fizică și chimie din cadrul liceului găeștean, a cărei activitate o coordonați, obține de mai mulți ani rezultate foarte bune. Dealtfel, este considerată una dintre cele mai bune din țară. Cum explicați acest succes ?— Cred că cea mai bună realizare a noastră este atragerea, in activitatea societății, a unor personalități științifice : cadre didactice de la Institutul politehnic și de la Universitatea din București, specialiști din institute de cercetări, cadre din cîteva mari Întreprinderi — Combinatul de oțeluri speciale din Tirgoviște, Combinatul petrochimic din Pitești, întreprinderea de frigidere și întreprinderea de utilaj chimic din Găești. La dezbaterile organizate in cadrul societății noastre participă frecvent prof. dr. doc. Victor Sahini, membru corespondent al Academiei, prof. dr. doc. N. Bărbulescu, prof. dr. I. Petrea, conf. dr. C. Albu, conf, dr. N. Arsenescu, fost elev al liceului. Elevii noștri au astfel• e • • • 

drul Liceului energetic din 
Craiova, Societății de fizică și 
chimie a elevilor din cadrul Li
ceului matematică-fizică din 
Găești, Societății științifice a 
elevilor de la Liceul sanitar Ga
lați etc. Experiența societăților 
mal sus amintite arată că, in 
toate cazurile, condiția reușitei 
este asigurarea unei strinse le
gături cu institutele de cercetări, 
cu întreprinderile, a unui dialog 

permanent Intre elevi șl oameni 
de știință, participarea elevilor 
la organizarea și conducerea în
tregii activități. Revistele edi
tate In cadrul acestor societăți 
- șl al altora - reflectă aria 
preocupărilor : valorificarea mul
tilaterală a cunoștințelor și de
prinderilor acumulate de către 
elevi, înțelegerea rolului trans
formator pe care știința îl are 
asupra naturii și societății, pro
movarea unei atitudini științifi
ce militante, combative față de 
Ideile retrograde, față de con
cepțiile și prejudecățile mistice,

prilejul să poarte un dialog direct cu reprezentanți de frunte ai științei românești. în acest dialog el nu numai că iși verifică pregătirea, dar află, din surse dintre cele mai autorizate, care sint direcțiile de activitate în cercetarea științifică pe plan național și internațional. Multe dintre temele de studiu în cadrul societății noastre sint rod al acestui dialog. Pe același plan se situează colaborarea cu întreprinderile a- mintite mai sus. Precizez că în laboratoarele acestor întreprinderii elevii obțin „certificat de calitate" pentru descoperirile din laboratorul liceului. Unele teme le realizăm în colaborare cu laboratoarele uzinale.— Numărul elevilor care participă la activitatea societății este foarte marc. Ce ii atrage ?— Dialogul cu personalități științifice și activitatea de cercetare în colaborare cu specialiști din uzine sint principalele puncte de atracție. Dar ceea ce le place în mod deosebit este faptul că întreaga activitate din 

In atelierul-școală. elevii iși însușesc deprinderile viitoarei meserii

fnsușirea concepției științifice 
despre lume și viață a partidu
lui nostru, formarea și dezvolta
rea conștiinței socialiste a tine
rei generații.

Planul-cadru elaborat de Mi-'- 
nisterul Educației și Invățămîn- 
tului, Comitetul Central al 
U.T.C., Consiliul U.A.S.C.R., Con
siliul Național al Organizației 
Pionierilor, Uniunea sindicatelor 
din învățămînt, știință și cultu

ră, privind prezența elevilor, 
studenților, cadrelor didactice, 
a personalului de cercetare și 
proiectare din sistemul învăță- 
mîntului de stat la „Acțiunea 
pentru stimularea participării 
maselor la activitatea de crea
ție științifică și tehnică", din 
cadrul Festivalului național al 
educației politice și culturii so
cialiste „Cîntarea României" 
prevede cuprinderea la activita
tea de cercetare și creație ști
ințifică și tehnică a peste 75 la 
sută din numărul elevilor și stu
denților pînă la sfîrșitul actua-

cadrul societății este organizată și condusă de ei. Rolul elevilor se manifestă activ pe toate treptele, de la alegerea temelor și stabilirea colectivelor de lucru pînă la prezentarea comunicărilor.— Care sint criteriile de bază in alegerea temelor ?— Avem în vedere mai ales criteriul utilității. Nu organizăm „jocuri de laboratpr", ci o ăfețivitate care să folosească întreprinderilor din localitate. Iată, pentru sesiunea ce va fi organizată în prima decadă a lunii viitoare elevii au pregătit lucrări din plănui tematic al întreprinderii de frigidere. Temele au fost stabilite la finele anului școlar trecut. Tot atunci au fost organizate și colectivele de lucru. Știind că întreprinderea are nevoie de rezultatele acestor cercetări, au muncit toată vara. Aș mai adăuga, in aceeași ordine de idei, că activitatea științifică exercitată în cadrul întreprinderilor este cel mai puternic stimulent pentru pregătirea lor teoretică. De cînd lucrăm în acest sistem au crescut substanțial rezultatele obținute de elevi la matematică, la fizică și la chimie.— Așadar, pregătirile pentru sesiunea din octombrie sint deja încheiate.— Au fost realizate 20 de comunicări. Părerea mea este că dispunem de lucrări bune. Au

lului cincinal și a totalității a- 
cestora pînă in anul 1985. Este 
clar că în această perspectivă, 
mai ales în condițiile în care 
secretarul generai al partidului 
a subliniat cerința însușirii te
meinice de către toți elevii a 
științelor fundamentale, va tre
bui să se intensifice activitatea 
cercurilor și societăților științi
fice școlare. Așa cum s-a subli
niat și în cadrul consfătuirii or
ganizate în primăvară, este 
nevoie să se elaboreze programe 
concrete privind extinderea șl 
diversificarea acestora, inițierea 
unor noi forme de activitate, 
în raport de dezvoltarea econo- 
mico-socială a localităților, de 
condițiile concrete locale șl 
de particularitățile colectivelor 
școlare • de asemenea, este 
nevoie să se acționeze în ve
derea patronării și sprijinirii 
cercurilor și societăților de către 
mari unități de învățămînt, de 
cercetare șl producție, precum 
și pentru formarea unor colecti
ve comune, formate din elevi, 
studenți, cadre didactice șl spe
cialiști din aceste unități.

Rezultatele bune obținute In 
mai multe licee și școli trebuie 
să fie larg popularizate șl ge
neralizate, astfel Incit activitatea 
tuturor cercurilor șl societăților 
științifice școlare să se desfă
șoare sub semnul unei înalte 
calități.

torii lor sint însă emoționați. Este și firesc. La această sesiune și-au anunțat prezența prof, dr. docent V. Sahini, prof. dr. Rodica Vîlcu, și prof dr. C. Fl- roiu. Va fi un examen exigent.— Credeți eă toate lucrările elevilor își vor găsi aplicare în practică ?— Elevii sint totuși... elevi. Ei nu sint cercetători științifici. Scopul societății noastre este în primul rînd acela de a le forma un spirit științific și de a-i obișnui cu rigorile muncii de cercetare. Căutăm să-i ajutăm să se călească Și moral. Dezvoltăm în acest scop Lin climat în care elevii să învețe că In știință nu apare reușita la capătul fiecărui drum; că sint șl eșecuri, dar maî ales că trebuie, de multe ori, să ai tăria de a lua totul de la început. Astfel de trăsături dorim să formăm la elevi cînd ii lăsăm să lucreze pe cont propriu. Dar el în primul rind trebuie să învețe să cerceteze și de aceea organizăm colective mixte, in a căror componență intră și profesori dar mai ales cadre din întreprinderi. Ucenicia este o fază care, cel puțin la această vîrstă, nu este bine să fie depășită. Elevii noștrî mai au încă multe de învățat.
Grupaj realizat de 

ADRIAN VASILESCU

După cum este cunoscut, recent, Forul suprem legislativ al țării a votat prima lege a statului nostru socialist privind asigurarea sănătății populației. Noul text de lege, elaborat pe baza concepțiilor și a indicațiilor secretarului general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, cuprinde însemnate prevederi privind asigurarea și întărirea sănătății populației, creșterea și educarea unor generații viguroase, capabile să perpetueze înaltele virtuți morale și spirituale ale poporului, menținerea tinereții întregii națiuni, afirmarea deplină a capacității de muncă și creație a fiecărui membru al societății. între formele cele mai simple de recuperare a capacității de muncă și de prevenire a unor îmbolnăviri, aflate la îndemiria oricărui colectiv de muncă, se înscrie și gimnastica in producție. Pornind de la acest considerent de ordin general, în cadrul unei recente discuții organizate la întreprinderea „Tricoul Roșu" din Arad, unitate în care gimnastica în producție a devenit deja un fapt obișnuit, am încercat să vedem care sint opiniile specialiștilor, ale celor care practică a- ceastă formă activă de deconectare, vizavi de tema pusă în discuție. Redăm în continuare citeva din opiniile exprimate cu acest prilej.
FLORICA POPA, asistentă medicală : „Gimnastica în producție, din punct de vedere medical, se constituie ca un factor de maximă importanță a recuperării fizice și psihice. Cele 10 minute de mișcare, sub control medical au darul de a regenera organismul, de a pune in mișca

re circulația singelui. Cu alte

TINEREȚEA — VlRSTA VIEȚII RAȚIONALE]

GIMNASTICA ÎN PRODUCȚIE 
factor esențial de recuperare 

a capacității de muncă
cuvinte, această odihnă activă conduce la revitalizarea funcțiunilor organismului uman, in continuare munca desfășurindu- se cu mai mult spor. Totodată, prin gimnastica în producție se preintîmpină unele deformări ale corpului (mă refer la fetele care lucrează mai multe ore în aceeași poziție), dispar durerile reumatismale sau apariția unor maladii circulatorii și a obezității. Deosebit de importante sint aceste exerciții, chiar simple, și asupra tinerelor femei, viitoare mame.ELENA PINȚA, confecționeră: „Pentru noi, tinerele care lucrăm la secția confecții mașini, gimnastica în producție este nu numai un lucru obișnuit, dar aș spune, chiar necesar. După ce ai stat șase ore concentrat, a- plecat asupra mașinii de cusut, cele zece minute de gimnastică au darul să te dezmorțească. Pe chipul fiecăreia dintre noi revi

ne zîmbetul, iar ultimele două ore din program se scurg parcă mai ușor, cu un alt randament. Sincer vă spun, aștept cu multă nerăbdare semnalul stației de radioficare și dacă, dintr-un motiv sau altul, nu se mai fac e- xercițiile de înviorare aproape toată ziua mă simt bolnavă"...
SUZANA OKROS, confecționeră: „Sportul, pentru mine, este a doua mare pasiune. Am făcut atletism, joc handbal în echipa întreprinderii. Nu am lipsit nici de la startul unor întreceri în cadrul „Daciadei". Pentru mine, care urmez și cursurile serale ale liceului de specialitate (n.n. — este elevă în anul V), deci după cele 8 ore de producție urmează alte 4 ore de stat în bancă, gimnastica la locul de muncă este un factor esențial de recuperare a capacității. Aș dori totuși, cu acest prilej, să fac o remarcă — la noi în întreprindere grupele de exerciții 

se schimbă o dată la trei luni. Intervalul este, după opinia mea, cam mare și uneori intervine monotonia, blazarea. De a- ceea aș solicita ca exercițiile să se schimbe cel puțin la o lună o dată".
DANIELA BĂTRÎNUT, psiholog : „în intervenția mea aș pleca de la cunoscutul dicton „Mens sana in corpore sano", a cărui valabilitate nici nu trebuie să o argumentez. După opinia mea gimnastica in producție este un element de maximă importanță pentru ridicarea capacității de muncă, de creștere a productivității și chiar de Îmbunătățire a calității produselor. Afirmația mea are ca suport argumentul că omul, din punct de vedere fizic și psihic are capacitățile limitate. S-a demonstrat că este aproape imposibil ca un om să presteze opt ore de mun

că intensă fără un moment de 

relaxare. De aceea gimnastica este una din cele mai bune forme de deconectare activă, de menținere a sănătății și vigorii".
ANA VARGA, secretara comitetului U.T.C. : „Gimnastica in producție, așa cum afirmau și colegele mele, se desfășoară in întreprinderea noastră după un program riguros stabilit, condusă de către instructori de bandă. Este adevărat că mai apar și unele neîmpliniri — defectarea stației, exercițiile se schimbă la un interval mare de timp — dar vom încerca, avînd în vedere utilitatea acestei activități, să eliminăm respectivele neajunsuri. Și eu sint de părere că gimnastica în producție ar deveni mult mai interesantă decă exercițiile s-ar schimba la o lună o dată. Despre avantajele acestei forme de destindere colegele mele cred că au adus suficiente argumente. Eu aș vrea să adaug insă că pe lingă această formă de deconectare, foarte des în întreprindere, după efectuarea programului, au loc competiții sportive, fetele de la „Tricoul Roșu", fiind și veritabile îndrăgostite de drumeție, concursuri de orientare turistică la sfîrșitul săptămînii. Toate acestea adunate pot să creeze o imagine de ansamblu a preocupărilor conducerii întreprinderii, a organizației noastre de tineret pentru continua îmbunătățire a stării de sănătate, de ridicare pe o treaptă superioară a educației sanitare, activitate cu profunde rezonanțe in noua calitate a vieții noastre.

ION D. CUCU

Ridicarea calificării
(Urmare din pag. I)Anul 1975 constituie un punct de referință in ceea ce privește stabilizarea cadrelor, formarea unor colective puternice, bine închegate, in secții și ateliere, pe liniile de fabricație. A scăzut simțitor fenomenul fluctuației. La ora actuală se vorbește deja despre repartizarea pe posturi de lucru în funcție de capacitate, aptitudini, preferințe. Tovarășul Cornel Vasile, șeful serviciului personal-invățămînt și retribuirea muncii apreciază că în prezent combinatul poate pune oricînd la dispoziția nevoilor chimiei naționale circa 30 maiștri pregătiți aici, la Pitești. Constituie, desigur, aceasta o elocventă dovadă a bunei organizări și competenței in ceea ce privește pregătirea cadrelor, continua lor perfecționare profesională.Tovarășa Ruxanda Ghinea, inginer în secția a patra, este profesor la cursurile de calificare Încă de acum 5 ani, cînd a predat la prima clasă, numită simbolic 101. ■ Alături de dînsa — inginerii Corne] Ortelecan, Leon Rozin și alții. S-a insistat, desigur, pe deprinderea cunoștințelor practice, cunoașterea și mînuirea utilajelor, dar și pe asimilarea unor temeinice noțiuni de chimie, studiul materialelor, tehnologia utilajelor, legislația, protecția muncitA continua învățătura este aici sinonim cu a munci, a trăi, în acest spirit am reținut opinia tovarășului Inginer Dan Rădu- 

lescu, șeful secției a IV-a (și dinsul tinăr, desigur): „în secția noastră producem circa 2 000 ti- podimensiuni, între care, mai importante, garnituri funcționale pentru industria constructoare de mașini, chimică, alimentară, agricolă. De la garniturile necesare instalației de direcție și frinare pentru autoturisme, autocamioane și tractoare pină la cele care asigură etanșarea vaselor sub presiuni — toate se realizează la noi. Dar, iată, in ultimul timp am asimilat produse noi pentru extracția țițeiului, mașini agricole și Irigații. Totodată, experimentăm vulcanizarea sub vid și vulcanizarea sub pernă de aer. Toate acestea presupun tehnologii noi sau îmbunătățite". Ni se subliniază astfel, implicit, nevoia perfecționării cadrelor, policalificarea muncitorilor, ceea ce se realizează prin cursuri de ridicare a calificării profesionale. Numai anul trecut, de pildă, 400 de muncitori din această secție (mai mult de jumătate din total), au urmat aceste cursuri.La un alt loc de muncă — am numit astfel secția a doua, benzi transportoare — accentul se pune pe policalificarea muncitorilor. „în alte secții un produs se realizează la o singură mașină — ne spune tinărul inginer Dumitru Zaharia, șeful secției. La noi procesul tehnologic este asigurat de mai multe utilaje în flux. De pildă, calandrul pentru benzi transportoare cu inserție metalică (necesar Combinatului minier Oltenia) se compune din 

30 motoare cu curent continuu și turație variabilă, care trebuie corelate din mers. De aceea, insistăm ca operatorii chimiști să stăpinească și cunoștințe meca- no-energetice — și invers. Dealtfel, la întreținerea și reparația agregatelor acționează echipe mixte, alcătuite din lăcătuși, electricieni, instalatori și operatori chimiști. în acest sens, cursurile de policalificare au dat cele mai bune rezultate".Este dificil să enumerăm exemple de tineri policalificați sau cu calificare superioară ; important rămîne faptul că anual, prin diverse forme, întregul colectiv muncitoresc al combinatului se reciclează, își perfecționează calificarea, fapt ce se răsfringe pozitiv asupra producției, a calității celor peste 20 000 produse.Dar la combinatul de articole tehnice din cauciuc se gîndește și se acționează în perspectivă. Un punct important pe ordinea de zi a adunării generale a oamenilor muncii din februarie, anul acesta, l-a constituit, pe lingă analiza pregătirii profesionale pe anul 1977, asigurarea necesarului de cadre pe perioada 1978—1980. Unul din programele adoptate prevede cum și de unde va fi împrospătat colectivul cu aproape 500 muncitori, maiștri și ingineri. Celalalt program este consacrat perfecționării profesionale a cadrelor și cuprinde — eșalonat pe ani, meserii și responsabilități — reciclarea a pesta 2 400 de oameni ai muncit
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ACȚIUNEA „SCÎNTEII TINERETULUI"
O dublă calitate — producător și proprietar 
O singură mentalitate— de bun gospodar TINERII ÎMPOTRIVA RISIPEI!

Să calculăm, să analizăm împreună: VALOAREA CONSUMA TĂ-VALOAREA NOU CREA TĂ
Ar fi multe de spus despre o Întreprindere ale cărei rezultate o așază — din punctul de vedere al nivelului cheltuielilor materiale și producției nete la 1 000 lei producție marfă — pe primul loc în județ. Este suficient să observăm dinamica față de anul trecut — pentru a înțelege că explicația nu stă în specificul producției ci, mai degrabă, în specificul oamenilor. L-am rugat pe directorul întreprinderii, ing. Ștefan Radu, să concretizeze a- ceastă concluzie a noastră. „La ora actuală, noi aplicăm trei tehnologii de bază în producție. Una este clasică și depășită — prelucrările mecanice. în schimb, despre celelalte două pot să spun că sînt de nivel european, dacă nu chiar mondial, Este vorba de fabricarea bur- ghielor prin laminare și de aplicarea procedeului de sudură prin frecare. Prin ambele — aflate în curs de extindere la tot mai multe tipodimensiuni, pe baza utilajelor concepute și realizate în întreprinderea noastră — am reușit și vom mai reuși încă să facem o mare economie de metal, concomitent cu creșterea productivității. Și unde nu merge economic laminarea — de exemplu la burghiele cu diame- tre prea mari — ne pregătim să introducem pînă în 1980 extrudarea. O remarcă este, însă, absolut necesară. Experiența noastră de zi cu zi demonstrează că progresul tehnic — ca factor decisiv — își valorifică posibilitățile numai în măsura în care este însoțit de o înaltă disciplină tehnologică și de muncă, de un permanent efort de ridicare și perfecționare a pregătirii profesionale". Acest adevăr aveam sâ-1 constatăm în discuțiile purtate cu tinerii din secțiile unde se produc burghiele și frezele.

Ce înseamnă și ce presupune, de pildă, înlocuirea procedeului clasic cu procedeul de laminare în fabricarea burghielor, ne demonstrează la fața locului tînă- rul muncitor Sirghii G’ipu, care lucrează pe una dintre cele mai recente creații ale colectivului de autoutilare — mașina de laminat burghie cu diametrul de

jele la schimbarea lotului de fabricație".Originea acestor economii sa află însă la atelierul de autoutilare, acolo unde concepția cadrelor tehn'ice ale întreprinderii prinde contur prin munca plină de pasiune și dăruire a unor tineri muncitori ca Mutu Marin, Flecheanu Nicolae, Rădăcină

de mult pentru nou ? Pentru că și la cei care il promovează și la cei care-1 aplică există o înțelegere clară a faptului că introducerea progresului tehnic este avantajoasă deopotrivă pentru producție și pentru muncitori. Văd acest lucru din discuțiile pe care le am cu colegii ce lucrează pe mașinile realizate de

tă că, în condițiile realizării planului pe acest an, — și, deocamdată, el este chiar depășit — și ale trecerii de la sistemul de premiere la sistemul de participare la beneficii, sumele ce se cuvin la sfîrșitul anului oamenilor muncii vor fi de 3—4 ori mai mari decît gratificațiile acordate anul trecut".
LA UN LEU CHELTUIELI MATERIALE, 

TREI LEI PRODUCȚIE NETA f2 și 3 mm. „Este cea mai bună tehnologie pentru că economisește în procent de 30 la sută un oțel foarte saump — oțelul de scule. Nu cunbsc exact mărimea economiilor (un calcul simplu, făcut ad-hoc de șeful atelierului proiectare, ing. Negulescu Ion, indică 3 milioane lei anual, față de 1 milion lei costul total .al mașinii) dar îmi dau seama că ele contribuie substanțial la creșterea producției nete și a beneficiilor întreprinderii. Cu o condiție care ne privește direct pe noi: să valorificăm pe deplin posibilitățile noii tehnologii, a mașinii, să dăm cît mai puține rebuturi. Pentru aceasta, eu și ceilalți doi colegi ai mei care lucrăm în schimburi, Timofte și Scurtu, am fost bine pregătiți șl facem eforturi continue pentru a cunoaște tot mai bine mașina. Mi-am dat seama, problema- cheie este priceperea și conștiinciozitatea cu care efectuăm regla-

Cei care au obținut o asemenea performanța 
economică, sculerii de la întreprinderea de scule 
Râșnov sînt unanim de părere :

PROGRESUL TEHNIC ESTE DECISIV
în măsura în care o bună organizare și discipli

nă a muncii, o înaltă pregătire profesională îl va
lorifică pe deplin.

Ion. „Zilele acestea — ne spune ultimul — dăm bătălia pentru a termina cea de-a doua mașină de sudură prin frecare pentru sculele cu diametre mari — peste 20 mm. Prima este deja în secție, unde trece cu succes probele tehnologice. Sînt unicate în țară, n-a fost ușor să le construim, dar aveam deja experiența mașinilor de același tip destinate sculelor de dimensiuni mai mici. De ce ne batem atît

noi. Economiile întreprinderii cresc, este adevărat, sporesc și normele, dar mai rapid decit ele cresc posibilitățile de a le depăși. Adaosurile de acord sînt mai mari și, după cum am auzit, și beneficiile sînt mai mari. A- ceasta înseamnă că și la sfîrșitul anului vom putea primi mai mulți bani din participarea noastră la beneficii". (Intr-adevăr, un calcul făcut de specialiștii biroului financiar-contabil’itate ara

și tinerii de la secția freza cunosc mecanismul acestor relații esențiale: valoarea nou creată depinde de valoarea consumată, iar retribuțiile lor de calitatea muncii lor. Le-au discutat șl la învățămintul politico-ideologic și în adunările generale, îndeosebi după lansarea inițiativei „Autoconducerea muncitorească — la o nouă calitate". Problema este însă nu numai de a le înțelege, ci și de a aplica prin inițiative și acțiuni concrete. Or, acest lucru exclude atitudinea pasivă și, mai mult decît atît, aceea de „a vedea paiele din ochii altora și mai greu bîrna din ochii lor", pe care am întîln'it-o Ia mulți tineri, inclusiv la secretarul organizației U.T.C., Pînzaru Dumitru și la maistrul Nicolae Brezeanu. F.ste adevărat, noile tehnologii s-au aplicat într-o mal mică măsură (dar și aici se folosește sudura prin frecare); nu toate mașinile sînt în cea mai bună stare (ca dealtfel și în alte secții) :

mai sînt și scule necorespunzătoare (ce paradox — tocmai la Fabrica de scule !). Dar registrul rebuturilor arată clar că nu a- cestea sînt cauzele esențiale, ci lipsa de interes și disciplină a unora, slaba pregătire a altora și, în ultimă instanță, atitudinea la care ne refeream. Luna trecută a fost pentru tinerii din echipa maistrului Brezeanu o lună de trist record: procesul maxim de rebuturi atins în ultimii doi ani. Evenimentul n-a declanșat, însă, nici pînă acum, vreo analiză în organizația U.T.C. Secretarul comitetului U.T.C. pe întreprindere. Dumitru Mihu, ne vorbește despre o recentă măsură a biroului, de a-i sprijini, prin tinerii cei mai bine pregătiți, pe cei care au probleme cu realizarea sarcinilor de muncă. Alfăm însă că a- ceastă măsură, recentă pentru biroul comitetului U.T.C., s-a discutat cu peste o jumătate de an în urmă într-o adunare în secția freze. Cum s-au aplicat hotărîriie de atunci, se vede în rezultatele obținute: nici un progres înregistrat la indicatorii cheltuieli materiale și producție netă, față de primul semestru al anului trecut. Aceasta în timp ce la „burghie" s-a mai cîștigat un procent care valorează peste 3 milioane lei. „Ne dăm seama, conchide secretarul comitetului U.T.C., că și la secția freze s-ar putea ajunge ca la fiecare leu cheltuieli materiale să se realizeze trei lei producție netă, așa cum se obține la secția burghie. Este un pas pe care avem posibilitatea să-1 facem în anii următori cind, odată cu înnoirea tehnologică, va trebui să punem mai mare accent, prin acțiuni concrete și eficiente, pe ridicarea conștiinței și perfecționarea profesională a tinerilor".

PE CIRCUITUL PIERDERILOR

DE METAL
în instanță:

REBUTURILE
Șl ADAOSURILE
DE PRELUCRARE
-La întreprinderea „Tractorul“-

TIMPUL INDIVIDUAL ESTE TIMP SOCIAL rCE ÎNSEAMNĂ Campioni ai economieiUN MINUT IROSIT• Intr-un minut, un om al muncii din întreprinderea de autocamioane realizează în medie o producție de 3,20 lei. O cifră la prima vedere lipsită de orice însemnătate, așa cum încearcă să ne convingă mulți, dintre cei care, într-un fel sau altul, îl risipesc.• In două minute, întregul personal al întreprinderii realizează o manoperă echivalentă cu cea necesară producerii unui autocamion RO- MAN-8135 (de 8 tone și 135 c.p.). Aceasta ■ deja înseamnă ceva, atît pentru Întreprindere, cît și pentru economia națională.• Cite din cele 480 de minute pierde fiecare om în medie pe zi 7 25 de minute — calculate după evidențele celui de-al doilea trimestru. Altfel spus, zilnic, la nivelul întregului colectiv, un volum de timp echivalent cu cel necesar pentru execuția a 12 autocamioane.O O treime din acest timp irosit și producția aferentă nerealizată se datorează unor cauze nejustificate, care pot și trebuie să fie înlăturate: absențe nemotivate în cadrul schimburilor ; între

ruperi de minimum o zi în cadrul schimbului ; învoiri de minimum o zi și concedii fără plată etc.® Acestea despre utilizarea timpului de lucru scriptic. In realitate, mai există o serie de alte surse de risipă, neconsemnate și necalculate în evidențele întreprinderii : întirzieri la program ; pierderi de timp cu preluarea schimbului; minute sau ore nefolosite datorită deficiențelor de aprovizionare, defecțiunilor accidentale ale mașinilor etc. Mai mici, dar mult mai numeroase și frecvente decît primele, cumulate duc — după aprecierea noastră — la efecte de același ordin de mărime O apreciere fondată pe situațiile intîl- nite într-o zi de lucru și întărită statistic de faptul că nefealizarea procentuală a planului la productivitatea muncii în primele 8 luni este mult mai mare decît nerealizarea înregistrată la indicatorul utilizarea timpului de lucru.DECI, PE URMELE RISIPEI DE TIMP ÎNTR-O ZI DE LUCRU ÎN ÎNTREPRINDEREA DE AUTOCAMIOANE BRAȘOV.
Întîrziații de la ora 7

Fie că se numesc Mitică Mi
ron, Laszlo Arpad, Pop Gheor- 
ghe, Munteanu Ion, Octavian 
Manole, Ana Rujan, loan Codruș 
— pentru a-i aminti doar pe acei 
tineri care în dimineața zilei de 
14 septembrie au sosit la poar
ta întreprinderii după în
ceperea programului de lucru și 
au consimțit să discute cu noi 
despre o asemenea situație nefi

rească, fie că și-au pierdut iden
titatea printre sutele de întir- 
ziați, cei ce mănîncă din timpul 
de muncă al colectivului nu în
țeleg adeseori că minutele în
târziate sau zilele lipsite de ei 
n-au doar o semnificație și 
consecință administrativă și indi
viduală. Pentru Ana Rujan, teh
nolog la serviciul tehnolog șef, 
abonată la întirzieri, deși locu-

Dincotro

iește In cartierul Steagul roșu, 
soluția este simplă : se invoiește 
pentru ziua respectivă, urmind a 
o recupera. Nici Octavian Mano
le, rectificator la secția agrega
te, nu face o mare problemă din 
întârziere; speră să intre, iar 
pină atunci vor lucra pentru el 
colegii de echipă. Pentru Manole 
Barti și echipa din care face 
parte, de la secția punți, faptul 
că Victorel Bălan, colegul lor, 
lipsește nemotivat înseamnă că 
„vor ciștiga ei mai mult". Per
fect adevărat și nimic rău in 
asta, atâta timp cit nu suferă 
producția. Ceea ce nu ar prea 
indica procentul de realizare a 
planului la linia „Rectificări 1“ 
în primele 8 luni ale anului: 97,5 
la sută. Sînt cazuri izolate 7 Nu prea, dacă zilnic numărul celor 
aflați într-o astfel de situație se 
ridică la cîteva sute. In dimi
neața zilei de 14, întîrziații ar fi 
fost de două ori pe atît dacă 
porțile întreprinderii (de unde 
pină in unele secții mai este 
cale bună de mers) s-ar fi închis 
la ora 6,55 cum prevede regula
mentul și nu la 6,58 sau chiar 7, cum se întâmplă de obicei. 
Căci cum altfel ar putea fi nu
miți, pentru producție, cei care 
ajung la locul lor de muncă cu 
5 sau 10 minute întirziere ?
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Orele cișligate pentru producție de muncitorul policalificat Cornel Mustață, nu sînt mai puțin importante, chiar dacă el lucrează la atelierul de intreținere al secției presă. „Munca patriotică in sprijinul producției, nc spune acesta, este o activitate curentă pentru tinerii din atelierul nostru, iar buna intreținere a utilajelor din dotare — un angajament de onoare al organizației noastre U.T.C. In ultimele două zile am rămas peste program pină la ora 7,00 seara. Trebuia reparată cit se poate de repede o presă mare. Rezultatul : o zi ciștigată pentru producție".

Papuc Dumitru șt Mureșan Gheorghe de la secția cutii de viteză ne-au demonstrat, contrar altor situații intilnite în aceeași secție, ce înseamnă o perfectă predare de ștafetă. Și nu numai atit. Depășindu-și norma cu 50 la sută in schimbul I, primul a cîștigat pentru producție patru ore iar pentru sine, lucrind in acord individual, un plus de 36 lei. Cel de-al doilea ne-a mărturisit că nu vrea să rămină mai prejos. Iată-i surprinși ia interval de numai cîteva minute în momentul preluării schimbului din mers.
or veni oare piesele?

Nu pare, ci chiar își pun o astfel de Întrebare cei doi tineri muncitori, Viorel Manolache și Costin Bîrsan de la atelierul montaj al secției punți mari. Degeaba se uită însă spre liniile de prelucrare conduse de maiștrii Furnea Ion și Căpsaru Ion. Stau cele două linii, stă și montajul — pierzîndu-se nu minute, ci ore prețioase datorită deficiențelor de aprovizionare. „Azi nu pot să livrez" este o formulă pe care o auzim nu numai de la cei doi maiștri, ci și de la șeful secției, inginer Ichim Grigo- re. „6 poziții de la forjă și alte 
4 din exterior țin în loc toată producția secției". Și, bineînțeles, numeroși oameni. Neavînd ce face la locul lor de muncă, li s-a găsit treabă de auxiliari. Zece muncitori demontează două

macarale care pină acum — ne spune șeful secției, „se cam încurcau cu alte două". Mutate la mecanicul șef și pe linia de transport vor duce, ni se spune, la o economie de 4 auxiliari pe zi. O economie de perspectivă pe seama unei risipe din prezent. Căci, în afară de cei 10, alți 40 muncitori au început să stea chiar din acel moment. Era doar ora 10,30 și după aprecierea maistrului linia avea puține șanse de a porni curînd. Un fapt deloc surprinzător, căci, cu numai o zi înainte, durata de staționare s-a ridicat la 6 ore. în numai două zile, sute de ore- om pierdute care nu afectează coeficientul de utilizare a fondului de timp căci... linia n-a stat un schimb întreg.

La o oră după începerea
schimbului II...

Imaginea alăturată 
nu este singura de a- 
cest fel, surprinsă in 
jurul orei 16,00, la 40 
minute după începerea 
schimbului II in secția 
cutii de viteză. Cam 
așa arătau la acel mo
ment zone întregi ale 
secției. Este toată lu
mea prezentă la pro
gram ? Greu de spus. 
De cind s-a renunțat 
la pontajul cu ceas — 
o măsură ce-și propu
nea să ducă la întă
rirea rolului maistru
lui — acesta este cel 
care face prezența, 
preluind, la începerea 
programului legitimați
ile celor din subordi
ne. Facem un test. La 
ora 17,00 maistrul To- 
hăneanu are cu patru 
legitimații mai puține 
decit numărul celor 
care trebuiau să fie 
prezenți în schimbul 
doi. „Tocmai cei patru 
au fost trimiși în alte 
secții să demonteze cu
tiile de viteze defec
te". Greu de verificat, 
așa cum greu de con
trolat este și explicația 
maistrului Antal Iosif 
pentru cele cinci legi
timații ce nu ieșeau la

socoteală. Qum să ne 
convingă că cei cinci, 
programați in schimbul 
doi au lucrat in schim
bul I, dacă prezența 
de dimineață nici 
nu era evidențiată. 
Problema mașinilor 
este ceva mai clară. Ca 
evidență, nu ca expli
cație I Căci duratele 
de staționare de două- 
trei săptămini, recu
noscute de șeful sec
ției Mircea lonescu, 
prind la fața locului, 
cind stăm de vorbă cu 
muncitorii, contururi

mai precise, în luni; 
căci explicațiile de ge
nul „s-a stricat scula, 
nu-i mare lucru, exis
tă încă două de rezer
vă" primește replică 
promptă din partea 
muncitorului: „era
ultima, celelalte fiind 
la reparat", tn total, 
zeci de mașini cu „pro
bleme" de o zi sau de 
luni de zile. In ciuda 
faptului că schema 
atelierului de întreți
nere al secției numără 
aproape 100 de persoa

ne. In aceste condiții de 
utilizare a timpului de 
lucru a mașinilor și 
oamenilor, nu este 
prea dificil de explicat 
volumul mare al res
tanțelor acumulate de 
la începutul anului 
pină acum și îngroșate 
în ziua de 14 septem
brie cu peste 60 cufii 
de viteză — adică două 
treimi din producția ce 
trebuia realizată in
tr-un schimb. Din pă
cate față de atit de 
numeroase neajunsuri, 
organizația U.T.C., și 
ne gindirn în primul 
rînd la secretarul a- 
cesteia, Macovei loan, 
n-a făcut practic ni
mic. Stând de vorbă cu 
tinerii am constatat că 
mi lipsesc propunerile 
și ideile, dar inițiativa 
colectivă a tinerilor 
este greu să se mani
feste dacă adunările 
generale se țin din 
două în două luni iar 
problemele puse tn 
discuție sînt departe 
de acuitatea și concre
tețea celor evidențiate 
nouă de Mureșan 
Gheorghe, Bitică Ion, 
Sandu Ion și alți ute- 
ciști.

sau cum reușesc unii 
tineri să adauge celor 
8 ore de lucru alte mi
nute prețioase în fo

losul producției

Cu acest agregat pentru prelucrarea capacului palier la motorul de 135 CP, tînărul muncitor Vasile Brădilă face munca a șapte muncitori într-un timp de două ori mai scurt. Economia de 42 minute obținută la manopera necesară pentru fiecare motor înseamnă, de fapt, un autocamion Roman realizat exclusiv din economia ce se cumulează la 1000 motoare. Meritul lui Vasile Brădilă este acela de a fi reușit ca în mai puțin de o lună să valorifice din plin recenta creație a unui și mai merituos colectiv de tineri specialiști și muncitori de la autoutilare.
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In primul semestru al acestui an, la fiecare 1 000 CP motor construit, s-a consumat cu 4 kg mai mult decit prevedeau normele de consum. Chiar dacă, față de perioada corespunzătoare a anului trecut, cifra este în scădere, milioanele de lei rebuturi înregistrate, peste cota admisibilă .sau depășirile și mai mari ale consumurilor specifice de materii prime și materiale justifică o „stare de alarmă" permanentă pe circuitul pierderilor de metal. Cu atît mai mult cu cît — practica o arată, pe exemplul energiei electrice și combustibilului — este posibilă nu numai încadrarea în consumurile prevăzute, dar chiar obținerea a importante economii. Cauzele și efectele se văd cel mai bine în secțiile prelucrătoare, cum dealtfel demonstrează și imaginile alăturate. Am ales secția „axe și pinioane" pentru a merge pe urmele a două cauze esențiale : rebuturile și a- daosurile de prelucrare.Diminuarea adaosurilor : în așteptarea unor soluții radicale sînt necesare și binevenite soluțiile operative. Practic, toate piesele prelucrate la secția axe și pinioane vin de la secția forjă... cu un adaos mediu de 30 la sută metal. Este de înțeles ce consum inutil de manoperă, e- nergie presupune îndepărtarea acestor masive adaosuri. „Soluția radicală, ne spune șeful secției, ing. Ion Istrătescu, se va adopta abia în anul 1980 și în următorii prin introducerea, pentru cea mai mare parte a reperelor, a tehnologiei de extrudare". Ce se face însă pînă atunci? „Ceva mai puțin decît ar fi necesar și posibil, adaugă interlocutorul. Spre exemplu, la sfîrșitul anului trecut, am stabilit împreună cu secția forjă măsuri pentru reducerea, chiar și numai cu cîteva procente a greutății pieselor forjate. La u- nele piese s-a realizat acest lucru, la altele nu. Spre exemplu, axul secundar : anul trecut, forjorii ni-1 dădeau la 13,6 kg ; anul acesta ni-l dau la 12,6 kg.

Noi îl aducem la 8,1! kg. Pierderea este încă mare, dar oricum la nivelul acestui an, față de anul trecut, înseamnă totuși aproape 40 tone metal economisit. în schimb, la numeroase alte repere nu s-a cîștigat nici un gram, pe ansamblu, programul de măsuri stabilit nefiind realizat". Aflăm de la Popa Eugen, președintele comisiei profesional științifice a comitetului U.T.C. din întreprindere că la acțiunea de ajustare a matrițelor de forjare participă un mare număr de tineri specialiști și muncitori, în scopul grăbirii materializării integrale a acestei măsuri.Eliminarea rebuturilor: înainte de toate, o problemă de pregătire și disciplină profesională. Nu se poate spune că secția axe și pinioane datorează consumurile mari de metal exclusiv forjorilor. Cei ce le ridică peste ștacheta admisibilă sint și numeroși tineri din propria secție — unde coeficientul de rebut variază în limite nepermis de mari, in medie în jurul a 2,5 la sută. Strungarul Aurel Miron este unul dintre tinerii care în ultimele luni a dat rebut mare, deși după doi ani de muncă Ia „Tractorul" nu se poate spune că este un începător. Numai în ultima lună a rebutat 20 de pinioane ax în valoare de circa 8 000 lei. Cum înțelege el o a- semenea situație ? Destul de simplist : „Mi s-a imputat manopera consumată". Ceea ce nu înțelege A.M. este faptul că nu e vorba doar de munca lui. La un strung apropiat utecistul Constantin Cărășel își depășește lunar norma în medie cu cinci la sută. Cum ? „Respectind planurile de operații, indicațiile maiștrilor și reglorilor, folosind sculele corespunzătoare, intreținînd bine mașina — iată principalele căi prin care ocolesc rebutul". Dar diferența cea mai mare dintre cei doi este faptul că primul nu înțelege nici măcar ce este greșit în munca și atitudinea lui. Aici ar trebui să intervină în primul rind colegii, organizația U.T.C.
12 remorci pe zi la groapa cu șpan

In stare brută, așa cum vine de la secția forjă, reperul denumit 
coroană conică are o greutate de 18,4 kg. După operațiile de prelu
crare el cintărește cu peste 1/3 mai puțin — circa 12,2 kg. Este 
adevărat, nimic nu se pierde ci doar se transformă în... șpan. Care 
este prețul unei asemenea „transformări" pe care le suferă toate 
piesele ce se prelucrează la secția axe și pinioane ? Zilnic din secție 
se evacuează 12 remorci la groapa cu șpan. O operație neproductivă 
care cere 15 auxiliari. Calificați la nivelul tânărului muncitor Tache 
Strimbei, ei ar putea deservi simultan 30 de strunguri modeme de 
copiat.

Pe această linie s-ar putea economisi
anual peste 4 milioane lei

Fără îndoială, aspectele ne
gative constatate vin in 
vădit contrast cu spiritul 

de organizare și disciplină exis
tent ia cele mai multe locuri de 
muncă, ateliere și secții, cu 
spiritul de inițiativă și răspunde
re manifestat de majoritatea ti
nerilor in cele mai multe orga
nizații U.T.C. Dar pentru că a- 
ceste neajunsuri iți pun am
prenta asupra intregului colec
tiv, diminuind in primul rind 
roadele ți eficiența activității 
sale, sint necesare măsuri ho- 
tărite care să pună capăt cau
zelor care duc la irosirea, sub 
orice formă, a timpului de mun
că. Desigur, unele sint de com
petența factorilor administra
tivi, dar cea mai mare parte, 
ața cum aprecia ți secretarul 
comitetului U.T.C. pe întreprin
dere, Viorel Vintilă, pot ți tre
buie să poarte amprenta impli
cării mai active a organizațiilor 
U.T.C. Citeva măsuri ne-au fost 
comunicate chiar a doua zi după 
efectuarea raidului nostru, vi- 
zind in special secția cutii de 
viteză, unde activitatea organi
zației U.T.C. lasă mult de do
rit. Apreciindu-le concretețea ți 
oportunitatea, capacitatea lor 
de a determina o atitudine mai 
responsabilă din partea fiecă
rui tinăr in îndeplinirea exem
plară a sarcinilor de producție, 
ațteptăm ca Intr-un viitor cit 
mai apropiat faptele să dea 
măsura eficienței lor.

Cind axul de osie pentru tractorul de 65 CP este ridicat pentru 
a i se realiza, pe mașina lui Găncuț Milodor, prima operație de 
prelucrare, el cintărește 48 kg. In celălalt capăt al liniei greutatea 
s-a redus la numai 33,1 kg. Deci, 15 kg de metal aruncat in 6 mi
nute. Cit timp și cită sudoare a fost necesară, de la miner și pină 
la ultimul forjor, pentru a obține această cantitate de metal care 
reia circuitul aproape de la capăt este greu de calculat. In schimb 
este ușor de spus ciți bani se aruncă pe această linie datorită unei 
prelucrări inutile care consumă manoperă, timp-mașină, energie 
electrică etc. : 50 lei pentru fiecare bucată. La 7 000 bucăți pe lună 
înseamnă 4,2 milioane lei pe an. Este suma ce s-ar putea economisi, 
dacă pentru obținerea piesei brute actualul procedeu de forjare 
s-ar înlocui cu procedeul de extrudare care adaugă doar 2 kg (în 
loc de 15) la greutatea netă.

Pagină realizată de VIRGIL SIMION 
și ADINA VELEA 

Fotografii : VASILE RANGA
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BUREBISTA
cel clintii si cel mai mare

rege din Tracia“ ou)

pe mai la

„Cel dintîi șl cel mai mare rege din Tracia" este titlul ce i s-a atribuit lui Burebista în- tr-o inscripție descoperită la Balcic, antica cetate grecească Dionysopolis. Și nu este vorba de textul vreunui istoric de curte ce ar putea fi suspectat că voia să-și flateze stăpînul, ci de un document autentic, un decret al „Sfatului și poporului diony- sopolitan" ce nu era nici măcar menit să-l cinstească pe marele rege. El îl viza pe unul dintre locuitorii orașului de pe țărmul de apus al Pontului Euxin, Acornion, ce împlinise multe importante demnitățicurtea regelui dac și ajunsese astfel unul dintre cei mai de vază cetățeni ai orașului. Lui îi sint hotărîte cele mai mari onoruri : „a fi lăudat și încununat la sărbătoarea lui Dionysos cu o cunună de aur și o statuie de bronz... pentru ridicarea căreia să i se dea locul cel mai de cinste din agora". în același document, Burebista ne este arătat ca „stăpinind tot teritoriul de dincoace de fluviu (Dunăre) și de dincolo (judecind, firește, din Dionysopolis, situat la sudul Dunării), iar evenimentul s-a întimplat „in timpul din urmă". Se știe că decretul a fost votat și săpat în marmură între 7 iunie și 9 august a anului 48 î.e.n. Ce se înțelege oare prin acel „și în timpul din urmă regele Burebista ajungind cel dinții..." este întrebarea pe care și-au pus-o învățații din zilele noastre. Răspunsul n-a fost același nici in cazul cercetătorilor români și nici al celor străini. Nu este cazul să enumerăm acum toate ipotezele ce au fost formulate. Cert rămîne doar faptul că nu poate fi precizat cu siguranță in ani calendaristici acel „timp din urmă" folosit de redactorul decretului dionysopolitan. El se referă, foarte probabil, nu la urcarea pe tron a lui Burebista și nici la stăpînirea întregului teritoriu de dincolo și de dincoace de Dunăre, ci la momentul cînd Burebista a reușit să unifice toate semințiile daco- getice și astfel să întemeieze primul stat dac centralizat și independent, eveniment de maximă importanță ce viza și implica nu numai spațiul Daciei, ci istoria întregii zone a Europei. La acest moment se va fi referit decretul dăltuit în marmură găsit la Balcic. Evenimentul a avut loc în jurul anului 70 i.e.n. și pînă la hotărîrea cetățenilor din Dionysopolis se scurseseră aproximativ 22 de ani ce puteau fi cuprinși în expresia „timpul din urmă".Lipsa amănuntelor înscrise în izvoarele literare antice ajunse pină la noi face să nu cunoaștem o mulțime de date deosebit de interesante cu privire la Burebista și la extraordinarele lui înfăptuiri. De la Iordanes, scriitor din secolul al VI-lea, care folosește surse cu mult mai vechi ce cuprindeau cu siguranță multe amănunte interesante cu privire la domnia marelui rege, aflăm că acesta domnea peste geți (Iordanes spune goți pentru că transpune glorioasa istorie a geților pe seama strămoșilor săi) atunci cind Cornelius Sulla a pus mîna pe pu-

(Urmare din pag. I)angajat total în cucerirea și apărarea drepturilor fundamentale ale țării, punindu-se in serviciul intereselor și aspirațiilor supreme ale poporului din mijlocul căruia s-au plămădit.Âvind experiența nepieritoare a istoriei și memoria mereu vie a jertfelor și sacrificiilor cu care a trebuit să-și plătească dreptul de a fi stăpîn la el acasă, pe destinele sale, liber și unit, poporul nostru a înțeles că Marea Unire odată săvir- șită se cere apărată și consolidată față de orice tendință imperialistă. Așa cum o dovedesc faptele, in fruntea acestei lupte neînfricate, hotăritoare pentru soarta noastră ca popor, s-au aflat comuniștii. în fața gravelor pericole create, în perioada interbelică, de ascensiunea fascismului in lume, a cercurilor reacționare interne și externe. Partidul Comunist Român și-a asumat sarcina de a organiza și conduce masele populare, de a mobiliza toate forțele patriotice in vederea salvgardării intereselor supreme ale țării. Comuniștii au fost acea puternică forță care, în mod consecvent și cu orice preț, au ținut sus drapelul luptei pentru consolidarea și apărarea unității și independenței noastre naționale, luptă devenită victorioasă odată cu desfășurarea insurecției din 23 August 1944 cînd ne-am cucerit libertatea, cînd ne-am angajat în procesul prefacerilor revoluționare ale edificării noii orinduiri pe pămîntul României.Pentru noi, cei de azi, constructorii societății socialiste multilateral dezvoltate și moștenitori ai tezaurului de virtuți și fapte eroice care formează identitatea poporului căruia îi apar-
„Felix FC 96“-anPrintre cele mai recente realizări ale industriei noastre electronice se numără și calculatorul de facturat și cqntabilizat „Felix FC 96", executat după o tehnologie originală de către specialiștii Institutului de cercetări pentru tehnica de calcul din Capitală. Acest aparat — ca și tipurileFC 64 și FC 128 — este destinat, In special, aplicațiilor financiar-contabiîe și tehnico-

anterioare FC 32,

Deci, Burebista în anul 82 i.e.n.tere la Roma, domnea deja cînd Sulla iși luase titlul de dictator la Roma. Că urcarea pe tron a lui Burebista n-a putut fi prea îndepărtată de anul 82 î.e.n. ne-o dovedește textul unui alt autor antic și anume Strabon, unul dintre cei mai remarcabili istorici și geografi ai antichității, care nu poate fi interpretat in alt fel decit că Burebista a fost răpus în același mod și în același timp cu marele său rival de la Roma, cu Caius Iulius Cezar, ce era pe punctul de a porni în Dacia spre a se confrunta și a supune pe calea armelor pe demnul său rival dac. în acest scop pregătise o uriașă armată. Dar, la

dovei, tot așa cum cea a lui Burebista a fost cea mai strălucită pentru Dacia.Chiar dacă nu putem face precizările exacte pe care le-am dori, din lipsa izvoarelor scrise de care am mai vorbit, și reconstituirile se împlinesc din fragmente și izvoare de altă natură ce ne vitregesc de amănunte cu privire la chipul și viața lui Burebista, înfăptuirile lui sint limpezi și de excepție. El este cel care reușește să unifice toate semințiile neamului său, să pună capăt luptelor interne care-1 măcinaseră mai înainte. Tot el, în fruntea unei numeroase oști, ce număra (tot după mărturiile lui Strabon pe care n-avem de ce să nu-1 credem)
de am de la- crearea prlsmihri stat 
dac centralizat și independentîdele lui Marte a anului 44 î.e.n. el a fost răpus și răpus va fi și viteazul rege Burebista. De la 82 și pînă în 44 sînt 38 de ani, ceea ce ne obligă să admitem că începutul domniei lui Burebista n-a putut fi prea îndepărtat de anul în care îl avem menționat în izvoare, ținînd seamă de segmentul activ al unei vieți omenești și de împrejurarea că pentru a fi scos din domnie a fost nevoie de un complot — după cum aflăm tot de la Strabon — ceea ce,- presupunem, cu necesitate că, deși era bătrîn, Burebista mai era încă viguros și autoritar. în textul aceluiași autor antic, contemporan cu evenimentele ni se spune că el „în cîțiva ani a întemeiat o mare împărăție", ceea ce pledează hetărît pentru o dată, nu prea îndepărtată de anul 82 î.e.n. cind „Burebista, bărbat get, a luat conducerea neamului său" folosind chiar cuvintele lui Strabon. El trebuie să fi fost un tînăr viguros și dotat cu calități excepționale, dar trecut de anii copilăriei.Iată deci că izvoarele literare ne atestă o domnie a lui Burebista de peste 38 de ani. O asemenea durată nu constituie ceva neobișnuit nici în antichitate și nici pentru vremurile care a a urmat. Ș’i pentru a da doar cî- teva exemple, ne vom referi tot la Iordanes care, inșirînd numele regilor care i-au urmat lui Burebista ne spune că Scorilo a domnit 40 de ani. Despre Teras, primul rege al odriștilor care a unificat semințiile tracice de la sud de Balcani știm că a trăit 92 de ani. Un contemporan in parte cu Burebista, Mithridates al VI-lea Eupator, rege al Pontului și al Bosphorului, ce crease o puternică coaliție antiromană și dăduse mult de furcă Romei, a domnit 48 de ani (111 — 63 î.e.n.). Și, in sfîrșit, l-am mai putea aminti pe Ștefan cel Mare, care a avut o lungă și glorioasă domnie de 47 de ani (1457—1504). Domnia acestuia a reprezentat epoca decea mai mare înflorire a Mol-. vilizației daco-getice

200 000 de oameni, îi va învinge pe celții ce pătrunseseră în spațiul de vest al Daciei, conduși fiind de Critasiros, apoi pe cei din jurul Belgradului de azi: pe scordisci, iar in est ii va alunga pe bastarnii de neam germanic, va opri înaintarea sar- maților-iranieni și cetățile grecești de Mării Negre.Tot Burebista va fi va pune să fie întăriți cu ziduri de piatră după cea mai avansată tehnică a vremii ; cea grecească, munți întregi, alcătuind astfel formidabilul sistem de apărare din Munții Sebeșului ce avea in centru cetatea cea mare de pe Dealul Grădiștii de azi, incluzînd și incinta sacră. Acestea uimesc și astăzi prin monumentalitatea lor și se înscriu printre cele mai de seamă realizări ale Europei antice nein- cluse între hotare greco-romane. Pentru realizarea lor s-a cheltuit energia întregului neam daco-getic, unit și puternic, capabil de asemenea înfăptuiri.. Aceste formidabile cuiburi de vulturi, cu zidul de peste trei metri lățime cu două paramente durate din piatră albă de calcar minuțios cioplite și exact calculate, ce constituie adevărate opere de artă strategică, ajun- gind uneori să însumeze sute de metri în lungime, au fost înălțate, foarte probabil, în vederea unei confruntări cu Roma ce dorea supunerea întregii lumi cunoscute atunci. Genialul rege Burebista s-a pregătit temeinic a-și apăra libertatea, pentru a-și apăra țara și a se lupta cu marele său rival : cu Cezar. Bătălia n-a mai avut loc pentru că cele două genii ale antichității, pe punctul de a-și măsura puterile, au fost suprimate. Uci- gașele pumnale ce le-au curmat viețile au aminat cu peste un secol și jumătate marea confruntare al cărei ultim și dramatic episod se va derula in țile din Munții Sebeșului.Cu Burebista va începe oada de maximă înflorire

va cuceri pe țărmulacela care

cetă-

ținem. Marea Unire de la 1 decembrie 1918 nu se revendică doar memoriei, recunoștinței și respectului față de trecutul glorios al patriei, ci în primul rind acțiunilor și eforturilor creatoare prezente, cu conștiința imperativului unității lor tot mai strînse in jurul partidului, al secretarului său general, tovarășul Nicolae Ceaușescu, în grandioasa operă de a ne ridica țara pe culmi tot mai înalte de progres și civilizație. Cel mai pregnant reflex contemporan al actului petrecut acum șase decenii este întărirea unității mo- ral-politice a întregului popor — garanția decisivă a succesului operei de edificare a socialismului și comunismului în România.In faptele de muncă ale fiecăruia, ale tuturor laolaltă, se exprimă cel mai elocvent devotamentul și abnegația luptei pentru cauza partidului, pentru înfăptuirea politicii sale interne și externe. în afirmarea și întărirea unității, suveranității și libertății ■ patriei ■ — principii călăuzitoare fundamentale — avem un strălucit exemplu prin activitatea neobosită, animată de cel mai fierbinte patriotism, a tovarășului Nicolae Ceaușescu.Astăzi și aici, muncind mereu mai bine, mai rodnic, umăr la umăr, toți fiii României, români, maghiari, germani, fără deosebire de naționalitate, ne arătăm la înălțimea înaintașilor, a mesajului transmis între care anul 1918 dintre cele mai repere de conștiință constructivă, încorporat firesc, exemplar în Ideile evului nostru socialist și rațiunile obiectivelor pe care le realizăm, pu- nînd la baza edificiului socialist al României temelii mereu mai trainice.

de istorie, este unul înălțătoare și acțiune

nou deștiințifice care necesită un document imprimat Calculatorul poate fi însă utilizat și în alte scopuri, fără a impune condiții speciale de instalare sau un personal calificat in mod special.Mașina funcționează numai pe bază de program, programarea fiind deosebit de comodă. Memoria fixă a calculatorului poate fi utilizată și pentru stocarea datelor.

peri- a ci- toate

coordonatele și în dublul său aspect : material și spiritual, căreia îi va pune capăt, în chip brutal, cucerirea romană. Nenumăratele descoperiri făcute pe tot cuprinsul Daciei, mai cu seamă în davele a căror număr a crescut considerabil și care erau importante centre de producție, de desfacere a mărfurilor, centre militare, politice și religioase, fac cu prisosință dovada stadiului înalt de dezvoltare pe care l-a atins societatea daco- getică.Dar realizarea cea mai importantă a lui Burebista râm ine crearea statului dac centralizat și independent. Acesta era impus de mersul înainte al societății dacice, de dezvoltarea forțelor de producție care a adus după sine modificări in toate sferele de activitate. Era o necesitate istorică și legică înlocuirea unei orînduiri vechi cu una nouă, capabilă să asigure în continuare mersul ascendent al societății. Burebista a fost promotorul, reprezentantul cel mai de seamă al noii orînduiri, al progresului. Și, ca de fiecare dată, trecerea la c nouă orîn- duire nu se face fără opoziția înverșunată a reprezentanților vechii orînduiri, fără sacrificiile și dramatismul pe care-1 implică. în cazul nostru reacționarii, cei care se vor opune noii orinduiri, statului centralizat realizat de Burebista au fost marii nobili, aristocrația tribală, a căror autoritate a fost știrbită și ale căror venituri au fost diminuate. Aceștia sînt acei „răs- culați care l-au răsturnat pe Burebista și l-au sfîrșit" — folosind expresia lui Strabon. înlăturarea marelui rege din domnie și din viață in împrejurări pe care nu le cunoaștem, cu tot dramatismul lor, n-a însemnat și dispariția operei sale de căpetenie, dispariția statului dac și a noii orinduiri pe care o reprezenta.La moartea lui Burebista, marele său imperiu se va dezmembra, se va îmbucătăți în patru Iar mai tîrziu in cinci „căci a- semenea împărțiri sînt vremelnice, schlmbindu-se după o împrejurare sau alta" (după cum ne spune Strabon), se vor desprinde multe din teritoriile mărginașe unde pătrunseseră seminții străine pe care marele rege le-a supus, insă nu va dispare realizarea lui cea mai de seamă : statul. Acesta va continua și după ce va dispărea imperiul lui Burebista ce a durat doar atit cit a fost in viață făuritorul lui, în limite cu mult mai modeste și va cunoaște o nouă perioadă de înflorire pe vremea ultimului rege, Decebal, care și-a apărat cu toată ființa patria și neatirnarea. Atunci cind totul a fost pierdut a înțeles să treacă liber în eternitate, curmindu-și singur zilele.Burebista a fost deci pe drept cuvînt numit „cel dintîi și cel mai mare rege din Tracia", iar crearea statului dac centralizat și independent a însemnat un moment de cea mai mare importanță în milenara istorie a poporului nostru. El merită cu prisosință recunoștința noastră.

DE SCULPTURA MĂGURĂ

ANGAJĂRII
A IX-A EDIȚIE A TABEREI

ARGUMENTELE
Festivitatea de închidere a 

actualei ediții a taberei de 
sculptură organizată anual 
in perimetrul Măgurei a pri
lejuit mai mult ca oricind 
un moment de bilanț al ac
țiunilor organizate aici — pe 
parcursul a celor peste 40 de 
zile cit au lucrat sculptorii 
— de Comitetul județean 
Buzău al U.T.C. „Beneficiind 
de prezența tinerilor artiști 
plastici, ne informa tov. Gheorghe Cristian, secretar 
al comitetului județean

ÎNTREBĂRI
care așteaptă răspuns
Petrecerea timpului liber într-un mod plăcut și instructiv constituie, fără îndoială, un subiect care oferă — mai ales atunci cînd este vorba despre tineri — posibilități multiple de informare oricărui reporter aflat în căutarea unui subiect generos. Cu condiția ca timpul liber să fie înțeles — înainte de toate de către cei cărora le este „dat in grijă" spre organizare și gospodărire judicioasă — ea un timp activ, al acțiunii convergente, prin care organizațiile de tineret, cluburile, casele de cultură, celelalte așezăminte culturale contribuie la modelarea personalității tinerilor, ia ridicarea necontenită a nivelului lor de conștiință.

Cum răspund acestor deziderate organizațiile U.T.C., ceilalți factori implicați in. organizarea și utilizarea timpului Tiber al tinerilor din municipiul TÎRGU MUREȘ ? Iată întrebarea care ne-a însoțit in raidul nostru de simbâtă și duminică seara prin citeva cluburi și case de cultură din orașul amintit. O întrebare care nu este nici nouă și — din păcate — nici susceptibilă de a-și fi găsit un alt răspuns decit cel pe care l-am consemnat deja in paginile ziarului cu citva timp in urmă. Dar, pentru a înțelege mai bine care este situația la care ne referim, să lăsăm faptele să-și spună cuvintul...• Simbătă seara, ca de obicei, ușile clubului muncitoresc Prodcomplex sînt zăvorite cu lacăte. Un afiș ne atenționează să ne vedem de treabă deoarece în această zi de sfîrșit de săptă- mînă clubul este închis „legal". Nu este nici locul, nici timpul potrivit pentru a proceda la o clarificare de termeni. Ne întrebăm, totuși : legalitatea înseamnă în accepțiunea celor ce sînt răspunzători de activitatea clubului ignorarea cu acte in regulă a celor mai elementare obligații ce le revin in direcția oferirii unui cadru potrivit petrecerii timpului liber al tinerilor ?Se cuvine, poate, să menționăm că acest club este situat in mijlocul căminelor de nefa- miliști în care locuiesc peste 3 000 de tineri de Ia întreprinderile Metalo-tehnica, Imatcx, Prodcomplex. de la întreprinderea de piele și mănuși, Intre-’ prinderea de reparații auto, Combinatul de îngrășăminte chimice, U.J.C.M. și altele.Tocmai ne gîndeam la acest lucru, neștiind dacă trebuie săION HORAȚIU CRIȘAN
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mai așteptăm sau nu, cînd în- timplarea ne-a scos-o în cale pe Maria Truță, muncitoare la întreprinderea de piele. „N-are rost să vă pierdeți vremea pe aici. Toată lumea știe că sîmbăta clubul e închis". Iată un lucru „știut de toată lumea", dar care contrazice o logică simplă : dacă sîmbăta este zi liberă pentru personalul clubului, atunci cind pot veni aici tinerii ? Desigur, ni s-ar putea răspunde, in celelalte zile ale săptăminii. Numai că un accent tot atît de apăsat ar trebui să cadă pe sfir- șitul de săptămînă. Ceea ce nu constituie un bun obicei nici pentru cluburile de la „Metalo- tehnipa", T.C.M., „Electromureș" care ne oferă aceeași imagine de casă părăsită.Nu ne-am pripit, cu toate a- cestea, să tragem concluzii categorice. înarmați cu răbdare am așteptat pînă duminică seara. Am trecut mai întîi pe la Prodcomplex. Aici stăm de vorbă cu Margareta Bojte, casieră la întreprinderea cinematografică, întreprindere ce a închiriat sala de spectacole trei zile pe săptămînă. „Rulează filmul Frații mei, păsări călătoare — ne spune ea. Astăzi, la tații am vîndut Alte activități nu ză duminica. în exceptînd, bineînțeles, sîmbătă după masă, tinerii mai joacă șah, tenis etc.La clubul „Metalo-tehnica" u. ca de obicei, nuntă. CluburileT. C.M. și „Electromureș" închise. Comentariile sint, credem, de prisos.• în lipsă de alt orizont, ne-am îndreptat către Casa de cultură a sindicatelor. A fost un moment de inspirație bună. Dacă am avea — fie și numai pentru o clipă — ideea că organizațiileU. T.C. nu știu cum să organizeze timpul liber al tinerilor, le-am sugera să treacă pe aici pentru a lua exemplu. (Ne bate însă gîndul că nu de exemple duc lipsă cei care sint răspunzători de acest lucru).Revenind la Casa de cultură, este, poate, singurul loc, mărturisit de numeroși interlocutori, In care timpul liber este inves-

trei reprezen- 542 de bilete, se organizea- restul zilelor.(s.n.)

tit, nu irosit. Sîmbâtă și duminică seara discoteca a mobilizat la dans peste 600 de tineri. în căutarea unei explicații pentru această afluență de tineri, l-am abordat pe tinărul muncitor de la „Imatex", Ștefan Takacs. „Chiar dacă aș vrea să dansez în altă parte — ne-a spus el — nu aș avea unde. Apoi, după o seară petrecută aici te simți, intr-adevăr, tinăr. Și nu numai dansul ne aduce aici. Sint numeroase alte acțiuni atrăgătoare, interesante, instructive. Seara aceasta, de pildă, am avut printre noi pe membrii cenaclului „Liviu Rebreanu".Miine este programată prezentarea de diapozitive avînd ca temă anul revoluționar 1848 și actul noastră tîlnimSportivi UC 1UL rt^cuil,scriitori etc. într-un cuvint, în fiecare '    ’care să ne umple timpul liber, zic să ne umple, in sensul că putem veu..a și învăța ceva frumos, folositor".Un ultim aspect pe care am dori să-l relevăm. Am aflat că în etapa de masă a Festivalului național „Cintarea României" sînt antrenate la nivel de municipiu 140 de formații ale artiștilor amatori. Din păcate, acest mare potențial artistic și educativ nu este suficient valorificat în interesul zecilor de mii de tineri tîrgumureșeni. Prezența acestor formații în cadrul serilor cultural-distractive organizate în cluburile de întreprindere reprezintă nu numai o soluție destinată organizării unor acțiuni de calitate, dar și un imperativ al muncii educative. Poate că, această sugestie, alături de cele pe care le-am făcut deja și cu prilejul precedentelor articole pe aceeași temă va duce la intervenția hotărîtă a comitetului municipal al U.T.C. în direcția organizării timpului liber al tinerilor, folosirii în scopuri educative, instructive și recreative a spațiilor, a bazei materiale existente.

Unirii oglindite în arta plastică. Deseori ne în- aici cu medici, juriști, de performanță, actori,zi găsim aici activități

MIRCEA BORDA

primele care 
toamnei. Bo- 

de-un verde 
iși subțiază 
zi ce trece 
ca lumina 
ca un rubin 
adincurilor.

Podgoriile sint 
vestesc sosirea 
bul de strugure, 
opac pină mai ieri, 
pielița devenită pe 
străvezie, galbenă 
toamnei sau neagră 
lăcrimat de ochiul
La Tohani, podgorie adăpostită 
sub sprinceana unor dealuri 
stincoase, golașe spre coame, ca 
niște munți veritabili, semnul 
sfirșitului de vară l-a dat Perla, 
iar acum, Regina viilor vestește 
intrarea către sorocul marilor 
culesuri. In aer este ca o scutu
rare de albine de aur pe umerii 
pămîntului. Totul dă semn de 
rodnicie, iar belșugul nu poate 
fi cintărit. deocamdată, pină la 
intrarea in lucru a balanțelor, 
decit cu ochiul avid al vizitato
rului. Viile Întreprinderii agri
cole de stat Tohani, una dintre 
cele mai moderne unități de a- 
cest gen din țară, se răsfiră in
tr-un evantai larg, intr-un vast 
amfiteatru cu terase vegetale, 
suprapuse cu o rară știință a 
simetriei. Și dacă la Epidauros, 
grecii antici vor fi ascultat in 
liniștea uriașului amfiteatru de 
piatră și cea mai neauzită 
șoaptă a actorului, aici, zborul 
de escadrilă a două libelule pare 
a învirteji tot aerul planetei, 
tulburind ireversibil albastrul 
ocean de deasupra. Nu este de 
mirare ca intr-un asemenea 
spațiu de solemnă liniște să 
auzi, cum imi spune Ion Mun
teanu, inginerul șef al întreprin
derii, simfonia coacerii boabe
lor de strugure. O asemenea re
marcă m-ar fi mirat poate mai 
mult dacă un ceas mai devre
me n-aș fi văzut, in biblioteca 
tinărului inginer — cel mai

tînăr cred din țară la o unitate 
de asemenea dimensiuni și cu 
asemenea pretenții — alături de 
tratatele de oenologie și fito- 
patologie, citeva rafturi cu cărți 
de poezie, dintre care nu lipseau 
Whitman, Novalis, Blaga. Sefe- 
ris, un Rilke citit asiduu, rămas 
undeva pe un colț de masă, 
loan Alexandru.

Mai mult de o 
hectare de vie pe 
alte întinse suprafețe 
tație tinără, rinduite in te
rase ce urcă spre cer, dau o 
anume solemnitate și o măreție

mie de 
rod și 

de plan- 
in

Fetească regală 
italian, Cabernet 
Fetească albă reprezintă 
mult decit numele unor struguri 
sau vinuri.

In mijlocul podgoriei se află 
un fel de cosmodrom. Pe pista 
de beton decupată intre vii, 
două elicoptere — unul aterizat 
în fața noastră cu citeva minu
te mai devreme — dau un aer 
aproape nefiresc locurilor, pro- 
iectindu-le in fantastic. Trata
mentele chimice — mă lămureș
te tinărul inginer șef — sint 
executate cu aceste mijloace

sau Riesling 
sauvignon sau 

mai

să 
la 

va

este urmărită zilnic, trebuie 
ajungă la coacerea deplină, 
acea acumulare de zahăr ce 
semna calitatea vinului viitor. 
Discutăm despre noile promoții 
de specialiști, despre inginerii 
acestui deceniu dens, spectacu
los la scara marilor performan
țe. Ei sint cei care, după fi
reștile acumulări cantitative ae 
pină acum, se străduie să impri
me — prin talentul și cunoștin
țele lor — o calitate nouă mun
cii în viticultură.

Dealtfel, această discuție a- 
veam s-o reiau la sediul unită-

elicopterul — așa cum am văzut 
aici — este un mijloc rapid și 
extrem de eficient. Numărul de 
zile/om la hectar a scăzut foarte 
mult, iar curba acestei descreș
teri nu s-a oprit aici. Dealtfel 
tema de cercetare pe care și-a 
ales-o inginerul Ion Munteanu 
este legată tocmai de acest ra
port dintre forma de cultură a 
viței și posibilitățile deplinei me
canizări. Această cercetare o 
face nu pentru că i-a cerut-o 
cineva, ci din pură pasiune și 
din nevoia lăuntrică a specialis
tului tinăr de a se integra unui

L UMINI ÎN PODGORII
fără seamăn locurilor. Nu cu 
mulți ani în urmă, către Valea 
Unghiului și Călugăreai, cojocul 
de mărăcinișuri al acestor 'dea
luri era peticit arar cu rinduri 
stinghere de vie al căror rod 
abia bucura pofta țîncilor care 
înfulecau ciorchinii cu mult îna
inte de a se coace. Urmare a 
unei noi viziuni despre viticul
tură și a unor investiții dirijate 
metodic, Întreprinderea agricolă 
de stat Tohani a fost inființată 
și a devenit ceea ce este : ca
pitală a unor vinuri cu pronun
țată personalitate, medaliate nu 
o dată cu aur în competițiile 
mondiale. Vorbind despre fieca
re dintre aceste soiuri, inginerul 
Ion Munteanu procedează de 
parcă ar prezenta locatarii unui 
sat, familiile distincte dintr-o 
comunitate care-și are legile 
sale. Merlot sau Pinot noire,

modeme. Cit stropea un om cu 
pompa in spate intr-o zi ? Dar 
un tractor ? Un tractor, in con
diții mecanizabile, firește, atin
ge cam trei hectare. Ei bine, cu 
un singur elicopter poți stropi 
contra manei sau oidiumului în
treaga podgorie in măi puțin de 
cinci zile, cu o viteză de 30 ha 
pe oră.

Pe o lungă alee flancată de 
înalte rinduri de viță, către 
Băile Bobocii, un loc care-și are 
legenda sa, ajungem la ferma 
condusă de inginerul Viorel 
Chioveanu, și el neintrecindu-l 
ca vîrstă pe inginerul șef. Plan
tația — extrem de bine îngrijită 
— dă impresia unui imens labo
rator sub cerul liber. Și aici 
totul este pregătit minuțios pen
tru începerea recoltării, drumu
rile au fost reparate, doar stru
gurele, a cărui viață secretă

ții și apoi în familia unor tineri 
specialiști, discuție la care n-a 
participat doar Alina, fiica ingi
nerilor Ion și Augustina Mun
teanu, și asta nu pentru că la 
cei trei ani și nouă luni — 
vîrștă pe care și-o mărturisește
— n-ar interesa-o viticultura, ci 
din esențialul motiv c-o intere
sează mai mult păpușa ei vor
bitoare. Va putea fi vreodată, 
deci, mecanizată integral cultu
ra viței de vie ? De ce nu, mă 
contrazic ei, cu 
Există deja mașini 
numai că pentru 
trebuie cultivată in
— ceea ce ei deja 
pare că vor apare
de cirnit și copilit. Prim mări
rea distanței dintre rinduri, lu
crările solului nu mai constituie 
o problemă, iar pentru stropiri, 
pentru tratamentele de orice gen

argumente, 
de recoltat, 

acestea vița 
forme înalt' 
fac — și se 

Si mașini

proces din care oricum 
parte, acel proces dinamic, 
spectaculos care impinge sevele 
cercetării spre viitor, catalizate 
de forța descătușată a unui timp.

Există toate condițiile — îmi 
spune inginera Augustina Mun
teanu — ca producția de struguri 
a acestui an să fie substanțial 
depășită, ceea ce, pentru noi, con
stituie principalul argument că 
s-a muncit bine. Dealtfel, adau
gă ea, șase tone și jumătate la 
hectar, cit reprezintă cantitatea 
planificată, nici nu este foarte 
mult. Potențialul — ideal — de 
rodire al viei este mult mai 
mare, el a fost nu numai calcu
lat teoretic, dar și exprimat de 
realitatea unor sole experimen
tale. Acest „ideal", această țintă 
mereu mai inaltă exclude de la 
sine automulțumirea, întreținînd 
acea stare de alertă căutare de

face 
viu,

U.T.C.. am inițiat o serie de 
acțiuni cu profund caracter 
educativ, vizind in special 
înțelegerea fenomenului cul
tural contemporan, cunoaș
terea de către uteciști a ori
entărilor și tendințelor din 
sculptura modernă. Mai mult 
decit atit s-a produs aici in 
perimetrul taberei un dialog 
fertil intre tineri și sculptori 
care s-a transformat pe 
parcursul vizionării lucrări
lor în autentice colocvii de 
istorie națională".

Intr-adevăr, 'cind se afir
mă că aici la Măgura tinerii 
au participat la veritabile 
colocvii de istorie nu se exa
gerează cu nimic. Majorita
tea lucrărilor sint izvorlte 
din inepuizabila și generoasa 
sursă artistică pentru fiecare 
sculptor — istoria patriei, 
locul unde este amplasată 
tabăra fiind el însuși un pur
tător de istorie și tradiție. 
Lucrări ca Omagiu lui Tudor. Cîntecul Nădejdei. Jertfa Brincoveanului, realizate 
în edițiile trecute asimilează 
armonios sculpturile din ac
tuala* ediție. Pentru Marian 
Mănăilă, debutant la Măgu
ra, încadrarea atit tematică 
cit și funcțională in peisajul 
sculptural al lucrării sale a 
constituit o legitate artistică. 
„Piatra aceasta ațoasă care 
nu sare la daltă, dună cum 
ne mărturisea tinărul sculp
tor, are o 
dulceață 
modelează 
le tocmai 
rii ciștigă 
te. Se statornicește astfel o 
relație firească intre bogăția 
istoriei și monumentalitatea 
lucrării, care dă glas, care 
convinge artistic tinerii de 
bogăția sufletească a româ
nului, de înaltul patriotism 
al poporului nostru". Un alt 
tinăr sculptor, Mihai Eco- 
bici ține să evidențieze de 
la bun început utilul schimb 
de păreri pe care l-a avut 
cu un grup de tineri. ..N-am 
să uit niciodată dialogul 
purtat aici, la Măgura, cu 
cooperatorul VasUe Dobrotă, 
cu muncitoarea Elena Apos
tol sau cu elevul Viorel Con- 
stantinescu. Mi-au rămas In 
minte doar citeva nume, ti
neri care mi-au întărit con
vingerea că arta nu poate fi 
ruptă de oameni, de 
de idealurile noastre, 
turor". Și Gheorghe 
cenco susține, ca și 
său, dealtfel, 
rea acestor dialoguri 
gura. „E mai greu 
expoziție să sesizezi 
ficațiile, să înțelegi 
Aici, la Măgura, tinerii 
posibilitatea să vadă cum se 
naște o lucrare, urmărind, ca 
să zic așa, întregul flux de 
elaborare. Fiind și din aces
te locuri, cunoscător deci ai 
istoriei meleagurilor, iată un ; 
argument in plus al utilității 
schimbului de idei. De aceea, 
țin să remarc și eu inițiati
va comitetului județean 
U.T.C.".

Iată, deci, cum, beneficiind 
de prezența tinerilor sculp
tori la Măgura, utediștii 
zoieni au participat la 
tentice colocvii artistice, 
sculptorii la riadul lor 
fost mai aproape de idealu
rile generației tinere, mai a- 
proape de istoria bogată a 
acestor ținuturi. Așadar, o 
inițiativă care merită urmă
rită și realizată cu consec
vență.

anume blîndețe. o 
caracteristică. Se 
ușor, iar volume- 
datorită amplasă- 
în monumentalita-

istorie, 
ale tu- 
Teres- 

colegul
permanentiza- 

la Mă- 
într-o 

semni- 
opera. 

au

bu- 
au- 
iar 
au

D. I. DINCA

care vorbeam mai înainte. Viti
cultura nu se face numai cu en
tuziasm și nici măcar cunoștin
țele, chiar dacă sint substanțiale, 
nu sint de ajuns. Numai dublin- 
du-le cu o bogată experiență, cu 
o experiență nemijlocită in care 
nu o dată te-ai izbit și te iz 
bești de greutăți, poți rezolva 
prompt marile și complicatele 
ecuații zilnice ale producție?. In 
acest sens, imi spune inginerul 
șef, am invățat foarte mult da 
la directorul întreprinderii, in
ginerul Haivei, un om admira
bil, cu o serioasă experiență 
care — intr-un fel — m-a cres
cut ca specialist și m-a făcut 
totodată să-mi înving timiditatea 
funcției de conducere cu care 
am fost învestit.

De curind, la Întreprinderea 
agricolă de stat Tohani a 
început recoltatul. Un moment 
care incheie truda celor 365 de 
zile ale unui an viticol, început 
la granița toamnei care a trecut. 
In marele laborator al naturii, 
procesele unei alchimii compli
cate, neîntrerupte, se petrec sub 
atenta dirijare a omului, in 
numele acestui moment final — 
culesul, moment deschis spre 
alte culesuri viitoare, moment 
care răsplătește o muncă, în 
multe privințe, titanică. Dulcea
ța acestui rod acoperă amără
ciunea unor clipe încordate cind 
geruri tirzii sau tăișul grindinei 
transformau pașnica muncă a 
podgoreanului în luptă. O luptă 
răsplătită acum cu prețul inte
gru al recoltei, nume aspru și 
vinjos ca o miriște, nume cati
felat de brumele toamnei ca t 
pieliță de strugure auriu.

LUCIAN AVRAMESCU
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PRIMIRE

română care a participai Ia festivitățile• •
LA CONSILIUL
DE MINIȘTRI

La zi in AGRICULTURĂ

aniversării creării R. P. D .CoreeneV • • • •

s-a înapoiat in CapitalăMiercuri dimineața s-a înapoiat In Capitală delegația de partid și guvernamentală română, condusă de tovarășul Manea Mă- nescu, membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim-ministru al Guvernului Republicii Socialiste România, care, la invitația conducerii de partid și de stat coreene, a participat la festivitățile prilejuite de cea de-a XXX-a aniversare a creării Republicii Populare Democrate Coreene.Pe aeroportul Otopeni, delegația a fost întîmpinată de tovarășii Ilie Verdeț. membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim-viceprim- ministru al guvernului, Virgil Cazacu, membru al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R., viceprim-minis- tru, Ton Pățan, membru al Comitetului Politic Executiv al

C.C. al P.C.R.. viceprim-minis- tru, Angelo Miculcscu, membru al C.C. ----------nistru, Avram, stantin 
C.C. al persoane oficiale.Erau prezenți Sin In Ha, ambasadorul R.P.D. Coreene, Li Tin-ciuan, ambasadorul R. P. Chineze, și S. A. Moid, ambasadorul Republicii Islamice Pakistan la București.

★La plecarea din Pekin, delegația a fost condusă Ia aeroport de tovarășul Li Sien-nien, vicepreședinte al C.C. al P.C. Chinez, vicepremier al Consiliului de Stat al R.P. Chineze, de alte persoane oficiale.A fost prezent Florea Dumitrescu. ambasadorul țării noastre la Pekin.

al P.C.R., viceprim-mi- Neculai Agachi, Ion Traian Dudaș și Con- Stătescu, membri ai P.C.R., miniștri, de alte

3Tovarășul Janos Fazekas, vi- ceprim-ministru al guvernului, ministrul comerțului interior, a primit, miercuri, pe Kâroly Molnăr, adjunct al ministrului comerțului interior al Republicii Populare Ungare.Cu acest prilej au fost discutate probleme privind dezvoltarea în continuare a schimburilor de bunuri de consum, extinderea schimbului de experiență între ministerele de resort din cele două țări.La primire a participat Nicolae Bozdog, prim-adjunct al ministrului comerțului interior.A fost prezent Kalmăr Gyor- gy, însărcinatul cu afaceri ad- interim al R.P. Ungare la București.
★în aceeași zi, Nicolae Bozdog și Kăroly Molnâr au semnat un aide-memoire, în care se prevăd măsuri pentru creșterea schimburilor de bunuri de consum pe anii 1978—1979.

Miercuri Gheorghe Consiliului Generale România, Uniunii Sindicale U.S S„ condusă de Andre Ghelfi, vicepreședinte al U.S.S., care la invitația Consiliului Central al U.G.S.R. efectuează o vizită în țara noastră. La primire a luat parte tovarășul Gheorghe Petrescu. vicepreședinte al Consiliului Central al U.G.S.R.în cadrul convorbirilor, desfășurate într-o atmosferă prietenească, a avut loc un schimb de informații cu privire la activitatea și preocupările actuale ale celor două organizații sindicale. Totodată, a fost exprimată dorința comună de a dezvolta pe mai departe relațiile de prietenie și cooperare între sindicatele și oamenii muncii din România și Elveția.

dimineața tovarășul Pană, președintele Central al Uniunii a Sindicatelor din a primit delegația Elvețiene —
în perioada 4—20 septembrie, o delegație a Partidului Comunist din India (marxist), alcătuită din A. Balasubramaniam, membru al Biroului Politic, și Shankar Dayal Tiwari, membru al C.C. al P.C.I. (m), a făcut o vizită de prietenie și schimb de experiență în țara noastră, Ia invitația C.C. al P.C.R.Oaspeții au avut întilniri Comitetul Central al P.C.R., Comitetul județean BrăilaP.C.R. și la Institutul de studii istorice și social-politice de pe lingă C C. al P.C.R. Au fost, totodată, vizitate unități economice din industrie și agricultură, precum și obiective so- cial-culturale și turistice din București, județele Constanța, Brașov și Brăila.

CRONICA U.T.C.Ieri a sosit în Capitală Bamba Bwanga, secretar al Tineretului Mișcării Populare a Revoluției din Republica Zair care, la invitația C.C. al U.T.C., va efectua o vizită in țara noastră.

la la al

TOATE FORJELE SATULUI
LA RECOLTAT

• IN JUDEȚUL BRAȘOV

Culesul cartofilor

Noii ambasadori la București al Jamahiriei Arabe Libiene Populare Socialiste. Aziz Omar Shennib. și Republicii Filipi- ne. Delfin R. Garcia, au depus, miercuri dimineața, coroane de flori la Monumentul eroilor lupței pentru libertatea poporului și a patriei, pentru socialism.

Miercuri seara, a sosit în Capitală Richard Hauser, directorul Institutului de studii sociale din Londra. împreună cu soția, Hephzibah-Menuhin Hauser, care vor face o vizită în țara noastră. Ia invitația Consiliului Național al Frontului Unității Socialiste.La sosirea pe aeroportul Otopeni, oaspeții au fost salutați de tovarășa Maria Groza, membră a Consiliului Național al F.U.S., de alte persoane oficiale.Au fost de față membri ai Ambasadei Angliei la București.

Miercuri seara, la Casa Centrală a Armatei a avut loc o adunare consacrată celei de-a 34-a aniversări a Armatei populare bulgare, la care au participat generali, ofițeri, maiștri militari și subofițeri din garnizoana București.Au luat parte Todor Ralov- ski, însărcinatul cu afaceri ad-interim al R.P. Bulgaria în țara noastră, membri ai ambasadei.Adunarea a fost deschisă de generalul locotenent Stelian Staicu, care a rostit un cuvînt de salut.Despre semnificația evenimentului aniversat a vorbit colonelul Zahari Hristankov, a- tașatul militar, aero și naval al R. P. Bulgaria la București.Participanții la festivitate au vizionat, apoi, o fotoexpoziție și un film înfățișînd aspecte din viața și activitatea militarilor Armatei populare bulgare.Cu același prilej, atașatul militar, aero și naval al R. P. Bulgaria s-a întîlnit cu militari români din două garnizoane.

Ca în fiecare an și toamnă pe ogoarele Brașov sînt prezenți tarea cartofilor 30 000 de elevi. Pentru ei s-au organizat trenuri speciale, curse I.T.A. anume care-i duce încă din zori la locurile de muncă. Se lucrează în două schimburi pină la lăsarea serii. Rodul efortului depus pină în prezent este concretizat în faptul că din suprafața totală de 10 000 ha cultivată cu cartofi în C.A.P.-urile județului au fost recoltate peste 2 000 ha.La cea mai mare unitate cultivatoare de cartofi din județ, C.A.P, Săcele, recoltatul, sortatul și transportul producției a atins un ritm aproape de normal. Se lucrează zilnic cu 18 mașini MSC, o combină E 684 și 45 mijloace de transport deservite de 1 200 de oameni. După o singură zi de muncă bilanțul este edificator : elevii Grupului școlar „Electroprecizia" au strîns intr-un singur schimb recolta de pe 20 ha. La centrele de sortare au fost transportate 50 tone cartofi care au și fost livrate la beneficiar.

în această județului la recol- La Centrul de sortare de la sediul cooperativei, vicepreședintele Pari Ștefan coordona munca a 50 cooperatori și 60 de elevi ai Grupului școlar „Electroprecizia". Ion Păvăloaie, Ion Asaf- tei, Gali Petru, Costel Iovu și Laurențiu Percă sint doar cîțiva din tinerii care lucrau la încărcatul și descărcatul autocamioanelor cu cartofi pentru centrul de sortare.Și Ia C.A.P. Prejmer s-a organizat un centru de _ Din păcate însă munca lor 900 operatori nu putea fi finalizată din pricina cele ' "fost Maria Voinescu, inginer-șef al C.A.P., ne spunea că cele două sortatoare mecanice au fost aduse de la I.L.F. defecte (lipsesc pinioanele de Ia benzi) și pentru buna lor funcționare este necesar un mecanizator după care se umblă acum prin comună. Staționarea celor două sortatoare este insă nejustificată deoare-

sortare, ce- elevi și 60 co-. faptului cădouă sortatoare nu au încă puse în funcțiune.

ce în Prejmer pe lingă C.A.P. mai există și o puternică bază de reparare a utilajelor.La C.A.P. Hărman. Deși a fost alcătuită o formație din 5 combine care poate înlocui munca a sute de oameni, în ziua în care ne-am prezentat aici staționau. De la primarul comunei, Diick Petru, aflăm că vor fi puse din nou în funcțiune după ce se va termina sortatul cartofilor recoltați cu aceste mijloace înaintea zilelor ploioase. Așa se face că în ziua respectivă, zi bună de lucru, activitatea combinelor era suplinită de tinerii de la Liceul industrial C.F.R. iar pentru orice eventualitate suprafețele cooperativei din Hărman au fost împărțite pe unități industriale din Brașov (regionala Căi ferate, cu un contract pentru a recolta 15 ha din care pină în prezent s-a recoltat o suprafață de 2,16 ha, I.M.M.R. cu un contract de 50 ha din care s-a realizat doar suprafața de 2,5 ha. Rafinăria din Brașov care a recoltat 1,1 ha din cele 15 contractate).
ADINA VELEA

• IN JUDEȚUL SUCEAVA

Strîngerea și depozitarea
furajelor

Pe cîțiva <|uadrați
• Urmare a extinderii mecanizării in lucrările de subteran la sectorul Cetești, din bazinul minier Cimpulung, s-a introdus primul complex CMA cu rezultate excepționale pentru producția de cărbune.• Biblioteca tehnică a întreprinderii „Progresul" din Brăila cuprinde peste 24 000 volume de specialitate, 90 titluri de reviste și publicații tehnice.• La Facultatea de filologie din Pitești iși reia activitatea, prin ședința de azi, cenaclul studențesc „ion Barbu".® Reamintim noile prefixe telefonice ale următoarelor localități : lași — 981, Galați — 934, Arad — 966, Brăila — 916, Tg. Mureș — 954.• în cadrul Festivalului umorului „C. Tănase" de la Vaslui, sint programate, azi, șezători literare in localitățile Făl- ciu și Murgeni, cu participarea cenaclului umoriștilor „Tudor Mușatescu" din București.• Universitatea cultural-științifică București primește', pină la sfirșitul lunii, înscrieri pentru examenul de admitere la cursul practic „Tehnica scenariului de film și televiziune".0 La sediul aceleiași instituții, are loc o scară comemorativă „Lev Tolstoi — 150 de ani de la naștere", aniversare culturală din cadrul celor recomandate de Consiliul mondial al păcii.O Vin ploile. Nu e titlul unei recunoscute lucrări literare, ci un semnal pentru lucrătorii I.C.A.B., care au mobilizat 120 utilaje specializate pentru reverificarea și curățirea principalelor trasee și zone ale rețelei de canalizare.• O dezbatere programată azi la Casa tineretului din Tg. Jiu va aborda problema integrării tinerilor intr-o activitate utilă județului lor.• „Cartea agricolă în sprijinul producției" este tema unei mese rotunde organizate de către Comitetul județean Vran- cea al U.T.C.

Caligrafii de buzunar

COPACII CARE ASCUND PĂDURE A

Ieri a părăsit Capitala Takeshi Shimmura, tele Asociației de Japonia — România, invitația I.R.R.C.S. și ției de prietenie româno-japoneză a făcut o vizită în țara noastră.în timpul șederii in România, oaspetele a fost primit de tovarășul Ion Ursu, președintele Asociației de prietenie româno-japoneză, a avut întrevederi la I.R.R.C.S., Comitetul Național pentru Apărarea Păcii, Institutul de lingvistică și a vizitat obiective social-cultu- rale din București și din județele Alba șl Cluj.

dl. președin- prietenie care la a Asocia- In cadrul înțelegerii de colaborare directă dintre universitățile din Craiova și din Wroclaw — R.P. Polonă, miercuri, a avut loc semnarea programului de lucru pentru următorii doi ani. Printre acțiunile văzute se află organizarea bază de reciprocitate, depozioane bilaterale în domeniile matematicii, filologiei, chimiei și științelor economice, schimburi de lucrări și publicații științifice, de cursuri, manuale și programe analitice.
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ERA SOCIALISTĂ 

nr. 18
20 septembrie 1978 

Din sumar:

pre- pe sim-

delegația de a Armatei condusă deMiercuri seara, activiști politici populare coreene, generalul de armată Să Ciăl — membru al Biroului Politic al Comitetului Central al Partidului Muncii din Coreea, șeful Direcției generale politice a Armatei populare coreene — care a efectuat o vizită în țara noastră — a părăsit Capitala.La plecare, pe aeroportul Oh>- peni, oaspeții coreeni au fost salutați de generalul-locotenent Gheorghe Gomoiu, membru al C.C. al P.C.R., " ’ ‘nistrului secretar Superior colonel junct al

Ansamblul de balet al Teatrului Academic „S. M. Kirov" din Leningrad a prezentat miercuri seara, pe scena Operei Române din București, un nou spectacol cu „Giselle" de Adolphe Adam. Rolul titular a fost interpretat de Alla Sizova, artistă a poporului a R.S.F.S. Ruse.

Spirit revoluționar în întreaga activitate economico- socială, în dezvoltarea învă- tSmintului și științei ; Ion Mitran — Practica socialismului — izvor al dezvoltării teoriei revoluționare; Gheor- ghe Șică — Exigențe ale noului mecanism economic și financiar ; Viorel Soran, Stela Maria Ivaneș — Energetică, ecologie și dezvoltare socială; Nicolae Ecobescu — Obiective și cerințe ale destinderii internaționale (I).Rubricile : Confruntăriideologice în lumea contemporană ; Consultații ; Dezbateri ; Cărți și semnificații ; Revista revistelor.

adjunct al mi- apărării naționale și al Consiliului Politic al Armatei, generalul- Marln Nicolescu, ad- „_____ _ . ministrului apărăriinaționale, de generali și ofițeri superiori.Au fost prezenți Sin In Ha, ambasadorul Republicii Populare Democrate Coreene în țara noastră, locotenent-colone- Iul Pak Zi Săk, atașatul militar, aero și naval, membri aî ambasadei.

La Asociația de drept internațional și relații internaționale, a avut loc, miercuri după-amiază, o masă rotundă, in cadrul căreia profesorul Ahmad Subardjo Djoyoadisuryo, președintele Institutului indonezian de relații internaționale, fost ministru de externe, a făcut o expunere cu tema „Indonezia în perspectiva sa istorică".

Organizatorii celei de-a V-a ediții a Festivalului umorului „Constantin Tănase", care se desfășoară în aceste zile în mai multe localități din județul Vaslui, au prevăzut în programul acestei manifestări și acțiuni dedicate copiilor și tineretului. Astfel, în cadrul „Zilelor teatrului pentru copii și tineret", artiști din județele Botoșani, Iași, Suceava și Vrancea au susținut spectacole care s-au bucurat de mult succes.

Nu este o noutate faptul că în economia fiecărei unități cooperatiste sectorul zootehnic ocupă, alături de cel vegetal, o pondere deosebită. Faptul trebuie remarcat cu atît mai mult cu cit în această perioadă, în care majoritatea forțelor de la sate sint concentrate in vederea stringerii și depozitării grabnice a culturilor de bază — cartofi, floarca- soareiui, porumb — atenția cooperatorilor trebuie îndreptată și asupra pregătirii hranei animalelor pentru lunile de iarnă. Raidul nostru în citeva unități ale județului Suceava a urmărit felul în care se acționează în vederea pregătirii unei baze furajere care să acopere necesarul pentru intreaga perioadă rece a anului.De la inginerul^ Radu Rump, din cadrul — - - - în termeni cialitate, că al județului tal, de 250 milioane unități nutritive. Ele se realizează aici cu ajutorul nutrețurilor concentrate, al pășunilor, fînețelor naturale și furajelor grosiere (paie și coceni). Asigurarea unei baze furajere corespunzătoare — ne spune tinărul inginer, preocupă specialiștii noștri de cîți- va ani, date fiind caracteristicile de temperatură și sol care ne provoacă unele greutăți. Cercetările noastre au condus însă la unele soluții pe care le considerăm deosebit de eficiente".ÎNSILOZAREA MIRIȘTILOR IERBOASE. Un procedeu simplu, bazat pe retezarea paiului, la seceriș, mai sus ca de obicei. Exploatarea ulterioară a acestor miriști, semisilozurile rezultate din amestecul lor cu trifoi și ovăz, a adus anul acesta rezultate deosebite in mai multe unități de pe raza județului. Semnificativă este în acest sens situația de la C.A.P. Costișa care, nerealizînd anul trecut decît 40 la sută din furajele planificate,

D.G.A.I.A., aflăm, de strictă spe- sectorul cooperatist are nevoie, pe to-

anul acesta reușește să depășească planul, 7 000 tone semisiloz provenind din exploatarea acestor miriști. Redresarea producției zootehnice apare în asemenea condiții firească, anul acesta cooperatorii de la Costișa obținind peste 200 litri plus pe cap de vacă La C.A.P. Roșcani, din tone furaje planificate zate, 300 tone sînt, de asemenea, obținute din miriști. Situații identice se întilnesc și la cooperativele din Dolhasca. Liteni- Fălticeni și multe altele. CREȘTEREA PONDERII RADACI- NOASELOR PENTRU FURAJE este un alt procedeu folosit cu succes de cooperatorii județului. Pornind de la- realitatea că 1 ha de gulie furajeră echivalează cu o producție exprimată în unități nutritive de pe 4 ha de grîu sau porumb cu producții record în județ, anul acesta au fost cultivate 3 570 ha cu gulii pentru ca în viitor 30 la sută din suprafața bazei furajere să fie afectată acestei culturi. Valoarea acestei acțiuni se poate remarca, concret, la C.A.P. Bosanci, unde din cele 350 ha destinate bazei furajere, 100 ha au fost cultivate cu rădăcinoase (64 ha gulii, 26 ha sfeclă furajeră, 10 ha morcov furajer). Prelimi- nînd producții de 80—100 tone la hectar pentru gulii, 40 tone la hectar pentru sfeclă și 30 tone la hectar pentru morcov, Petre Lupu, inginerul șef al unității, ne mărturisește că baza furajeră planificată aici pentru acest an este practic dublată IO altă măsură menită să sporească producția furajeră a județului este EXTINDEREA CULTURII DE REIGRAS ARI- STAT (80 ha semănate anul a- cesta cut), dere sînt i tone această iarbă cu o amplasare co-

lapte in furajată.cele 700 și reali-

față de numai 60 anul tre- Și aici, din punctul de veal productivității, cifrele semnificative: față de 10 Ia ha, cit produce secara.

respunzătoare și respectarea tehnologiei poate depăși 50 tone Ia ha ! Cooperative agricole asemenea celor din Hîțești, Spătărești, Bosanci, Bogdănești pot aduce în acest sens concrete argumente convingătoare.ÎNSILOZAREA COLETELOR DE SFECLA IN AMESTEC CU PAIE, A COCENILOR DE PORUMB ÎN AMESTEC CU BORHOTURI, cu alte cuvinte valorificarea tuturor resurselor existente este de asemenea unul din procedeele pe care cooperatorii județului le aplică pe scară largă. Iar rezultatele nu s-au lăsat firește așteptate. Este suficient să amintim astfel că anul trecut cea mai bună producție de lapte pe cap de vacă furajată (2 055 1) s-a obținut aici, a doua greutate medie din țară fiind realizată de cooperatorii din comuna Călinești a acestui județ.Cu atît mai nefirească apare, In acest context al preocupărilor energice pentru asigurarea unei baze furajere de calitate, atitudinea unor unități care înregistrează serioase rămineri în urmă. Astfel, dacă în unele unități cum sint cele de la Reuseni și Boroaia planul la baza furajeră a fost realizat și chiar depășit, în altele, asemenea celor de la Chirișeni, Pîrteștii de Jos, Udești acesta nu a fost realizat nici în proporție de 50 la sută. La C.A.P. Pirteștii de Jos, spre exemplu, pentru cele 4 500 de oi nu sînt asigurate furaje decît în proporție de 46 la sută. 200 tone finețe naturale, alături de importante cantități de paie rămase încă în cimp, du-se în așteptarea adăpostirii de către cooperatori.Se dovedește astfel încă o dată că, acolo unde lipsește preocuparea reală față de bunul mers al lucrărilor, venih’rile obștii sînt cu ușurință diminuate.

Ne deranjează lucrurile fă
cute alanda>la, ca și micile 
absurdități care ne fac să ri
dicăm din umeri a mirare 
sau ne enervează chiar. Ri
dicolul unor asemenea si
tuații este de-a dreptul dău
nător bunului mers al acti
vității. Ce vor fi simțit elevii 
clasei a V-a, și poate nu nu
mai ei, de la o școală gene
rală din Drumul Taberei 
cind, chiar in ziua deschide
rii cursurilor, s-au trezit tri
miși acasă de către un pro
fesor ca să-și schimbe... 
ghiozdanul ? Nedumerirea nu 
a. fost numai a celor peste 
20 de copii, ci și mai mare 
a părinților lor care cumpă

raseră grijulii, cu citeva zile 
înainte, aceste ..serviete șco
lare", cum specifică eticheta 
și bonul de casă al librăriei. 
Ele au fost refuzate numai 
pentru că în loc să fie ținute 
în mină, sint purtate pe 
umăr. Sint practice, cu de
sene pentru copii, comode și 
mai ușor de transportat. De
vin ele o piedică in desfășu
rarea procesului instructiv- 
educativ al copiilor ? Nu ! $i 
atunci ? De ce să ne îm
piedicăm de lucruri mărun
te, care sint, vorba prover
bului, copacii din cauza că
rora nu vedem pădurea, adi
că esența problemei ?

depreciin-

GABRIEL NASTASE

TV
FINALELE DE GIMNASTICA AIE „DACIADEI"

Foto-album

Pescuitul în Deltă a intrat in plină desfășurare 
Foto : MIRCEA POPA

Apel

Șl PEREȚII SE ÎMPUȘCĂ, NU I AȘA ?

EMILIA EBERLE
Sportivi români 

în întilniri internaționale

în-

Au început înscrierile 
pentru anul 

de invâțămint 
1978-1979 

al Universității 
cultural-științificeZilele acestea au începutScrierile pentru anul de invăță- mînt 1978—1979 al Universității cultural-științifice București, cea mai mare instituție de profil din țară. Peste 15 000 de oameni ai muncii, tineri și virstnici, vor putea frecventa cursuri și cicluri tematice de cultură generală și profesională, de limbi străine, lectorate și cercuri studiu de interes general, bună parte din cursuri vor organizate, în continuare, rect la locul de muncă, în treprinderi și instituții, in drul filialelor universității.Programa Universității cultural-științifice este astfel structurată incit să răspundă cerințelor exprese ale cursanților, să contribuie Ia educarea comunistă a cetățenilor, la formarea concepției materialist-dialec- tice despre lume și societate. Se remarcă astfel, o creștere a numărului cursurilor de educație patriotică și cetățenească, a acelora vizind inițierea și perfecționarea profesională. Rețin atenția ca noutăți ale anului de învățămint 1978—1979 înființarea Facultății de filozofie și științe social-umane, avînd trei secții : filozofie, științele despre om, istorie, culturi și civilizații — și a Facultății de științele Terrei, cu prelegeri săp- tămînale pe parcursul a trei ani. Totodată, va putea fi frecventat anul II al Facultății de arte plastice, in cadrul căruia vor putea fi audiate cursuri de istoria picturii, sculpturii, arhitecturii românești și universale.

de O fi di- în- ca-

4 medalii de aur din 5 posibile

vreme9,80. care

START VICTORIOS AL ECHIPEI ROMÂNIEI 
ÎN CAMPIONATUL MONDIAL DE VOLEIîn 6 orașe din Italia au început miercuri jocurile celei de a 9-a ediții a campionatului mondial masculin de volei. La Ancona, echipa României a întîlnit selecționata S.U.A., pe

care a învins-o cu 3—0 (17—15, 15—8, 18—16). Astăzi, voleibaliștii români întilnesc formația Coreei de Sud, iar vineri vor juca în compania selecționatei Cehoslovaciei.
în C.E.E, la hochei pe gheață

STEAUA - LEVSKI SPARTAK SOFIA 6-1concurs, pe eiindiscu-

Ultirha zi a finalelor de gimnastică ale „Daciadei" a atras în Palatul sporturilor și culturii, circa 4 000 spectatori, care au avut posibilitatea să urmărească un veritabil regal de gimnastică. Firește, finalele pe aparate au reunit la start cei mai buni sportivi ai competiției care au căutat nu numai să-și întreacă partenerii de ci să se întreacă și înșiși.Seara de ieri a fost,tabil, seara Emiliei Eberle, care a probat încă o dată calitățile ei excelente și înalta valoare Internațională. Proaspăta campioană absolută a României a dansat pur și simplu fascinînd publicul, dar a făcut acest lucru nu numai la sol, ci și la birnă și paralele, în timp ce la sărituri a plutit realmente, de-a dreptul nefiresc, pentru a ateriza elastic... la punct fix.' Eleva antrenorului emerit Bela Karoly a cîștigat trei finale din cele 4 pe aparate, încheind concursul de la București cu• A 24-a partidă a meciului de șah de la Baguio (Filipine) pentru titlul mondial dintre campionul lumii Anatoli Karpov și șalangerul său Viktor Korcinoi s-a încheiat remiză la mutarea 45-a. în este de Karpov.
© Ineuropean de fotbal, la Dublin s-a disputat miercuri meciul dintre echipele Irlandei și Irlandei de Nord. Jocul s-a In

prezent, scorul întîlnirii 4—2 în favoarea luicadrul campionatului

un bilanț pe care l-a mai realizat doar Nadia Comăneci — 4 medalii de aur (din cinci posibile) și una de argint (la sol). Cele mai ridicate note obținute aseară de Emilia Eberle s-au aflat cu puțin sub 10, adică 9,90 la paralele și bîmă, in ce la sărituri a obținut Singura medalie de auri-a scăpat Emiliei Eberle a fost cea de la sol, care a revenit neașteptat, dar pe deplin meritat, sibiencei Marilena Neacșu care ne oferă, astfel, una tre frumoasele surprize campionatului.Aprecieri elogioase se cuvin, pentru evoluțiile de altor citorva gimnaste : Anca Grigoraș, Gabi Gheorghiu, Ro- dica Dunca.La masculin, titlurile de campioni au fost cucerite de : Ion Checicheș (sol), Sorin Cepoi și Kurt Szilier (cal), (inele și paralele), Georgescu (sărituri), Her (bară).

din- alemai ieri,
Dan Grecu Aurelian Kurt Szi-

AL. HORIA

cheiat cu un rezultat de egalitate : 0—0. Partida a fost mărită de aproape 50 000 spectatori.• Ieri la Helsinki, în prezența a peste 4 000 de spectatori, intr-un meci contînd pentru campionatul european de fotbal, echipa Finlandei a reușit să învingă cu 2—1 (1—0) selecționata Ungariei, prin punctele marcate de Atik și Pyyko. Pentru oaspeți a înscris Laszlo Tleber.

ur- de

Aseară, pe patinoarul artificial din parcul sportiv „23 August", intr-un meci contind pentru „Cupa campionilor europeni" la hochei pe gheață, echipa Steaua a întîlnit formația Levski Spartak Sofia. Hocheiș- tii români au obținut victoria• La Villach (Austria) a luat sfirșit concursul internațional de canotaj academic, la care au participat sportivi și sportive din 10 țări. O frumoasă victorie a obținut în proba de 2 fără cir- inaci echipajul feminin al clubului sportiv Steaua București, alcătuit din Angela Chertic și Marilena Zagoni.• La Izmir, a început campionatul balcanic de fotbal pentru echipe de juniori. în primul meci, echipa României a terminat la egalitate 1—1 (0—0) cu selecționata Turciei. Au marcat Budai (min. 70) și respectiv Metin III (min. 72). în altă partidă, echipele Iugoslaviei și Greciei au făcut meci nul : 1—1 (1—0).• Continuindu-și turneul in țara noastră, echipa de fotbal Arsenal din Cairo a jucat miercuri la Oradea cu formația locală F.C. Bihor. Jocul, care a fost urmărit de peste 5 000 de spectatori, s-a încheiat cu «co

cu scorul de 6—1 (1—0, 3—0, 2—1) prin punctele marcate de V. Huțanu (2), Gheorghiu. Hă- lăucă, Olenici și Varga. Pentru oaspeți a înscris Nedialkov.Returul va avea loc simbătă23 septembrie la Sofia.rul de 4—1 (3—0), în favoarea fotbaliștilor români.• Proba de pistol viteză din cadrul concursului internațional de tir de la Lvov a fost ciști- gată de țintașui sovietic A. Kuzmin, cu 596 puncte. Pe locul doi s-a clasat sportivul român Marin Stan — 594 puncte, iar locul trei a fost ocupat de A. Frănke (R.D. Germană) — 593 puncte.• Astăzi de la ora 18, în sala Palatului sporturilor din Capitală va avea loc meciul internațional de box dintre echipele României și S.U.A. După această întilnîre, echipa americană va evolua duminică, de la ora 10,30, la Galați, in compania altei selecționate a țării noastre. Pugiliștii oaspeți vor susține, la 28 septembrie, la Constanța ultimul meci al turneului, primind replica unei reprezentative în care vor figura Ibrahim Faredin, Gh. Oțelea, N. Toth, Simion Cuțov și alții.

PROGRAMUL I
16,00 Telex. 16,05 Teleșcoală. 

Cetățile Ponorului. 16.35 Curs de 
limbă rusă. 17,05 Pentru timpul 
dv. liber vă recomandăm... 17,20 
Consultații medicale. 17.40 Repor
taj pe glob : Burundi — Țara de 
la șoapta Nilului. 18.00 Film se
rial pentru copii : „Slndbad ma
rinarul". 18,30 Box : România — 
S.U.A. Transmisiune de la Pala
tul Sporturilor și Culturii. 19,30 
Telejurnal. 19.50 Ora tineretului. 
20,40 Film TV : „Muntele alb". 
Premieră pe țară — producție a 
Studioului de Film TV. 22,00 Mu
zeul colecțiilor de artă. Azi, co
lecția Krikor Zambaccian. 
Telejurnal. 22,30 închiderea 
gramului.

PROGRAMUL II
19,50 Film documentar : 

spațiu, mișcare. — producție a 
studioului „Al. Sahla". 20,00 Con
cert simfonic.
Un fapt văzut de aproape. 21,40 
Emisiune de știință. Valori româ
nești in circuitul universal : Emil 
Racoviță. 22,10 închiderea progra
mului.

Aproape în fiecare zi, noi și noi familii se mută in blocurile abia ieșițe din mîi- nile harnice ale constructorilor, blocuri elegante, cu siluete zvelte și apartamente spațioase. Și, ca la orice casă nouă, gospodarii se pun pe aranjat apartamentul, fiecare după gustul său. Se ajunge, în cele din urmă. Ia montatul galeriilor pentru perdele, la suspendatul rafturilor în bucătărie, al dulăpioarelor de baie și al tablourilor pe pereții din camere. Aici, gospodarul, oricît ar fi el de gospodar și de priceput, nu mai are ce face, pentru că nici cel mai tare cui nu intră în pereții puternici, rezistențe E nevoie de acel instrument special care se numește „pistol", singurul care poate înfige „glonțul" cu filet in betonul zidurilor. Dar, de unde să iei „pistolul" ? De unde să iei „gloanțele" ? Și apoi îți trebuie o autorizație specială și o pregătire specială pentru a minui un asemenea dispozitiv. în magazine nu se găsesc, iar cooperativele nu s-au gindit încă la rezolvarea acestei

probleme aparent minoră.Noroc că la uși apar, cind nici nu te mai aștepți, meșteri sobri, care te întreabă complice : „Nu vreți să îm- pușcați pereții ? Am pistol special !“. Fiecare gospodar se bucură, firește, de apariția „salvatorului" înarmat cu instrumentul respectiv și tîrgul se încheie pe loc, fără nici o ezitare, chiar dacă împușcatul unui cui a ajuns la 5 lei ! Deci, 20 de lei pentru bătut 4 cuie, 40 de lei pentru 8 cuie. 80 de lei pentru 16 ș.a.m.d. Fiecare gospodar simte un soi de enervare cind vede cum, la fiecare împușcătură, îi mai zboară din buzunar cite 5 lei dar, n-are ce face...Cind cuiele au fost înfipte in pereți, nu mai ai nici o șansă să te răzgîndești în privința așezării tablourilor. Le lași acolo pentru totdeauna sau... aștepți reapariția „omului cu pistolul". Oare n-ar fi bine ca măcar două-trei cooperative să se ocupe oficial și de acest aspect ?
H. ALEXANDRESCU

22,20 
pro-

Timp,

21,10 Telex. 21,15

Teatrul de Operetă : CONTESA 
MARITZA — ora 19.30; 
Național (Sala Mică) : 
BIOGRAFIE — ora 19,30
Atelier) : ELEGIE — ora 20; Tea
trul „Lucia sturdza Bulandra" 
(Schitu Mâgureanu) : MICII BUR
GHEZI — ora 19; (Sala Studio) : 
ANECDOTE PROVINCIALE — 
ora 19,30; Teatrul „C.I. Nottara" 
(Sala Magheru) : ADIO CHARLIE
— ora 19,30; (Sala studio): CRAII 
DE CURTEA VECHE — ora 19 ; 
Teatrul de Comedie : N-AM TIMP
— ora 19,30; Teatrul „Ion Crean
gă" : ANDERSEN — 7 POVEȘTI
— ora 17; Teatrul „C. Tănase"
(Sala Savoy) : REVISTA ÎN LUNA 
DE MIERE — ora 19,30; Teatrul 
„Ion Vasilescu" : BAL LA RE
VISTA — ora 19,30; Teatrul Mic: 
REȚETA FERICIRII — ora 19,30; 
Teatrul Giulești : O FAMILIE ÎN
DOLIATA — ora 19,30; Teatrul 
„Țăndărică" (Sala Victoria): TI
GRUL PURPURIU CARUIA Tt 
PLĂCEAU CLĂTITELE — ora 10; 
UNDE ZBORI SPERIE-CIORI 7 — 
ora 17; Ansamblul „Rapsodia Ro
mână" : BUN VENIT LA RAP
SODIA — ora 18.30; Circul Bucu
rești : DIVERTIS CIRC — ora
19,30.

Teatrul
AUTO- 

(Sala

Corespondență în concurs

„DECADA CULTURII"„Decada culturii", organizată de către Comitetul de cultură și educație socialistă al \ județului Botoșan i (18—28 septembrie a.c.) este marcată de două evenimente importante : împlinirea a 110 ani de Ia nașterea lui Ion Păun-Pincio și aniversarea a 25 de ani de activita

te a Orchestrei simfonice Botoșani. în afara colocviului literar : „Ion Păun-Pincio. poet și militant socialist", și a recitalului ,',Dor de întoarcere", ce vor avea loc în Mihăi- leni și a „Zilelor muzicii" de la Botoșani și Liveni, programul decadei mai cuprinde : lan

sarea cărții „Singurătate în Ithaca" de Lucian Valea, întilnirea cenaclurilor literare din Bistrița-Năsăud si Botoșani, expoziția de caricaturi Nell Cobar și cea de artă plastică „Pictorii din Botoșani", expuneri și simpozioane, spectacole- șezători literar-ar- tistice etc.

Desen de ANDO

Rubrică realizată de VASILE RAVESCU



A XXXIII-A SESIUNE A ADUNĂRII GENERALE
A ORGANIZAȚIEI NAȚIUNILOR UNITE

O.N.y. va trebui să-și aducă o 

contribuție sporită la așezarea

„Scinteia 

tineretului" 

pag. 6

lumii pe baze mai drepteNAȚIUNILE UNITE 20. — Trimisul special N. Plopeanu,transmite: Problemele cardinale ale contemporaneității, cum sint făurirea noii ordini economice internaționale și lichidarea subdezvoltării, dezarmarea generală și în primul rînd cea nu- aU cv*dențiate în luările de poziție ale vorbitorilor...... . a lucrărilor celei de-a 33-a sesiuni aa O.N.U.chiar din prima zi Adunării GeneraleDeschizînd lucrările, In cali- ate de președinte al sesiunii irecedente, reprezentantul Iugo- layiei, Lazar Moisov, a sub- iniat că problema făuririi noii rdini economice internaționale, statornicirii unor relații mai chitabile între state are o im- lortanță deosebită pentru în- reaga comunitate internaționa- ă. „Ca urmare, a spus vorbi- orul, Adunării Generale i se va «credința, curind, sarcina de a iregăti o nouă sesiune specia- ă, în 1980, care va fi consa- rată integral problemei fauriii noii ordini economice inter- aționale. Aceste pregătiri tre- uie să impulsioneze inițierea egocierilor dintre țările în urs de dezvoltare și cele dez- oltațe în vederea găsirii unor oluții trainice, de substanță, în roblemele dezvoltării și asigu- ării unei evoluții armonioase a elațiilor economice internațio- lale, astfel îneît comunitatea nternațională să fie ferită de loi și grave tulburări și greu- ăți în anii care vin".Abordînd problemele dezarmării, vorbitorul a arătat că intensificarea cursei înarmări- or riscă să aibă consecințe gra- e pentru ansamblul relațiilor nternaționale, dacă nu i se tune capăt cît mai curînd po- ibil". Lazar Moisov a opinat că Națiunile Unite trebuie să în- ■eprindă noi acțiuni în direc- ia adoptării de măsuri efective entru trecerea la dezarmare".în cuvîntul rostit după alege- ea sa ca președinte al celei c-a 33-a sesiuni a Adunării Senerale, ministrul de externe 1 Columbiei, Indalecio Lievano Lquirre, a arătat că, în lume s-au agravat conflicte care imenință pacea, coexistența așnică dintre națiuni". „Numă- ul conflictelor capabile să ducă urnea la război n-a fost redus a rezultat al echilibrului de orțe" — a continuat vorbitorul, vidențiind „natura periculoasă ! problemelor care confruntă o- nen'irea". De aceea, el a che- nat la creșterea rolului O.N.U. n dezbaterea și soluționarea, cu «articioarea tuturor statelor și n interesul tuturor națiunilor,i p-oblemelor arzătoare ale o- nenirii. Președintele sesiunii a nenționat, de asemenea, că „nu i-a renunțat la intervenția în nnflictele locale în scopul ex- inderii sau menținerii vechilorii noilor sfere de influență". El i arătat, de asemenea, că „țări- e industrializate refuză să ac- lepte schimbările necesare în 'ederea edificării noii ordini e- icnomice internaționale". „Stag- îarea și sărăcia care persistă în 'aste regiuni ale globului sînt ncompatib'ile cu dezvoltarea «așnică a vieții internaționale" - a continuat Indalecio Lievano.în încheiere, vorbitorul a nenționat că „în zilele noastre, nstaurarea noii ordini economi- :e internaționale irez'intă O aspirație ibiect sau o dorință J.N.U., a spus el, va lă-și aducă a așezarea irepte".

sesiunii

nu mai rc- lipsită de deșartă, trebui o contribuție sporită lumii pe baze maiunei conferințe de secretarul general al ________ Kurt Waldheim, s-a •eferit la importanța probleme- or politice și economice care se iflă în atenția marelui forum nondial, exprimîndu-și speranța :ă, în ciuda dificultăților exis- ente, noua sesiune va contribui a promovarea cooperării și pă- :ii mondiale. Cea de-a 33-a se- iiune a Adunării Generale a 5.N.U. — a spus Kurt Waldheim — trebuie să-și aducă aportul la

în cadrul >resă, J.N.U.,

cauza dezarmării. Ia întărirea procesului de destindere și la lichidarea focarelor de tensiune periculoase existente în lume.El s-a pronunțat pentru transpunerea integrală în viață a rezoluțiilor O.N.U. privind lichidarea completă a ultimelor rămășițe ale colonialismului și rasismului, a accentuat necesitatea de a se asigura O.N.U. un rol sporit în soluționarea pe cale politică a situațiilor tensionale și de conflict din lumea contemporană și a subliniat importanța problemelor lichidării decalajelor economice și a subdezvoltării, exprimîndu-și în context îngrijorarea în legătură cu „impasul pericu- în soluționarealos" existent în soluționarea problemei noii ordini economice mondiale.Secretarul general al O.N.U. consideră ca necesar să se creeze pentru țările în curs de dezvoltare posibilitatea de a deveni parteneri egali în comerțul mondial, prin transferul de tehnologie din statele industrializate în țările lumii a treia, prin sporirea de asistență pentru și prin eliminarea sporite a țărilor în El a opinat
fondurilor dezvoltare îndatorării curs de dezvoltare, că stabilitatea politică în lume nu va fi posibilă pînă cînd nu vor fi rezolvate problemele dezvoltării.

Sporire a delincventei 

juvenile in R.F.G.BONN 20 (Agerpres).Tot mai mulți tineri și copii din R.F. Germania intră în conflict cu legea. Potrivit „Statisticii criminalității pe anul 1977", dată publicității marți la Bonn de Ministerul de Interne vest-german, numărul tinerilor suspectați dc a fi comis delicte (între 14 și 18 ani) a crescut, din 1975 pină in 1977, cu 25,1 la sută, ridicîndn-se la 187 690, iar cel al copiilor pînă la 14 ani a sporit cu 30,8 la sută, fiind de 90 470.

ROMA: Atac al 
neofasciștilor asupra 
unui tînăr comunistROMA 20 (Agerpres). — Neofasciștii au comis, noaptea de marți miercuri, o nouă în capitala Italiei. Ei l-au rănit grav cu focuri de pistol pe Paolo Lanari, membru al Federației Tineretului Comunist Italian. Atacul a fost comis in fața uneia din secțiile din Roma ale Partidului Comunist- Italian. In ediția sa de miercuri, ziarul „Unita" scrie : „Fasciștii au început din nou să tragă. Scopul lor este de a crea în capitală o atmosferă de teamă și violență".Noul italieni protest publice miercuri la Roma au convocate două mari festații antifasciste.

în spre provocare

atac al extremiștilor a stîrnit un val de in rîndul opiniei democratice. Pentru fost mani-
TRIBUNALUL DIN MILANO a condamnat, miercuri, pe Corrado Alunni. considerat drept șef al grupării teroriste autointitulate „Brigăzile Roșii", la 12 ani și patru luni închisoare pentru „deținere ilegală de arme și muniții".

Vizita delegației P.C.R. 
în LuxemburgLUXEMBURG 20 (Agerpres). — Delegația Partidului Comunist Român condusă de tovarășul Vasile Mușat, secretar al C.C. al P.C.R., care face o vizită în Luxemburg, la invitația Partidului Comunist Luxemburghez, a fost primită miercuri de tovarășul Rene Urbany, președintele partidului.Cu acest prilej, din partea tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului

Comunist Român, s-au transmis tovarășului Rene Urbany un cald salut tovărășesc și urări de succese în activitatea Partidului Comunist Luxemburghez.Mulțumind, tovarășul Urbany a rugat, la să se transmită Nicolae Ceaușescu bune urări de sănătate și fericire personală, de progres și prosperitate poporului român.
Rene rîndul său, tovarășului cele mai

Acord privind continuarea convorbirilor 
greco-turce asupra unor probleme

în litigiuATENA 20 (Agerpres). — Grecia și Turcia au căzut de acord să continue convorbirile și să caute soluții pentru depășirea deosebirilor de păreri în ce privește delimitarea spațiului aerian și platoul continental din Marea Egee, relevă comunicatul comun, publicat, miercuri la Atena, la încheierea convorbirilor de două zile dintre secretarii generali ai ministerelor de

de

Necesitatea Președintele Anwar El Sadat 
a sosit în capitala Marocului

externe grec și turc, ambasadorii Byron Theodoropoulos și, respectiv, Sukru Elegdag.Potrivit agenției elene presă A.N.A., cei doi ambasadorise vor întîlni, din nou, în ianuarie 1979, la Ankara, iar convorbirile privind platoul continental vor fi reluate la 1 decembrie a.c., în capitala Turciei.Comunicatul precizează că în cadrul convorbirilor desfășurate acum la Atena, cei doi ambasadori ,,au continuat să exploreze posibilitățile de a realiza soluții privind problemele bilaterale, așa cum au căzut de acord premierii celor două țări", în cadrul întîlnirii lor de anul a- cesta. Ei au procedat trecere preliminară în vistă a raportului privind țiul aerian zentat de perți care trecută la „Convorbirile într-un sp'irit de înțelegere mutuală și s-a căzut de acord că dialogul constituie o metodă lă pentru găsirea soluțiilor mune la aceste probleme" arată în comunicat.

al Mării Egee un grup de s-au întîlnit Atena și s-au
la o re- spa- pre- ex- lunaIstanbul, desfășuratuti- co- se

ZAIR. Exploatarea uneia din 
principalele bogății ale țării: 

cuprul.

România — tară a turismului"
MOSCOVA 20 — Corespon

dentul Agerpres, M. Coruț, 
transmite : După ce a fost 
prezentată, timp de trei săp
tămîni, in orașul Kalinin, 
unde s-a bucurat de un fru
mos succes, expoziția itine
rantă „România — țară a tu
rismului", organizată sub egi
da Ministerului Turismului 
din țara noastră și Direcția 
generală a turismului inter
național de pe lingă Consi
liul de Miniștri al U.R.S.S., 
a poposit la Moscova. Expo
ziția redă, în fotografii color 
de mari dimensiuni, imagini 
diverse din cele mai repre
zentative stațiuni de odihnă 
și cură — de pe litoralul 
românesc al Mării Negre, din 
regiuni montane, precum și 
frumuseți ale naturii, monu
mente istorice și de arhitec
tură, de artă și cultură, alte 
obiective de larg interes în
scrise pe harta turistică a 
României.

Vernisajul a avut loc 
miercuri după-amiază la 
Casa de cultură a personalu
lui medico-sanitar din Mos
cova. Au participat repre
zentanți ai forurilor turistice 
din cele două țări, ai unor 
instituții centrale, organizații 
obștești din capitala U.R.S.S., 
ziariști.

Au luat parte Ion Mielciou, 
însărcinatul cu afaceri a.i. al 
României în Uniunea Sovieti
că, și membri ai ambasadei.

Cu prilejul deschiderii ex
poziției, 
voltarea 
burilor 
sovietice, 
tora la mai 
tere și multiplicarea raportu
rilor tradiționale de prietenie 
dintre poporul român și 
popoarele Uniunii Sovietice. 
Au fost prezentate, de ase
menea, filme turistice româ
nești.

s-a subliniat dez- 
susținută a schim- 
turistice româno- 

contribuția aces- 
buna cunoaș-

Situația din NicaraguaMANAGUA 20 (Agerpres). — Un comunicat al Gărzii Naționale din Nicaragua, difuzat de postul de radio Managua, a anunțat, potrivit agenției Associated Press, recucerirea orașului Este- li de către trupele guvernamentale. Esteli era ultimul centru aflat sub controlul mișcării de rezistență populară armată din Nicaragua. în ultimele zile, guvernul Somoza a declanșat o ofensivă de anvergură împotriva forțelor antidictatoriale, la care au luat parte trupe de infanterie,
Misiune a Organizației

Sîatelor Americane 
în Costa RicaSAN JOSE 20 (Agerpres). — „Totul pare a demonstra că a avut loc o violare a teritoriului costarican" — a declarat, la Sar. Jose, Kemil Dipp, șeful misiunii Organizației Statelor Americane sosit la fața locului pentru a întreprinde investigații în legătură cu plîngerea Republicii Costa Rica privind violarea, la 12 septembrie, de către avioane apar- ținînd forțelor armate nicaragua- iene a spațiului aerian costarican și bombardarea teritoriului național. Misiunea O.S.A. a confirmat că au fost depistate urmele bombelor lansate de avioanele nicaraguaiene în teritoriul costarican, precum și alte probe în sensul că a avut loc o violare a suveranității și integrității teritoriale a Republicii Costa Rica.

deblindate și aviație cu scopul a forța pozițiile deținute de insurgenți și a prelua progresiv controlul asupra întregului teritoriu național.în cursul luptelor din ultimele două zile în orașul Leon au fost ucise peste 300 de persoane și grav rănite peste 3 000, iar la Masaya s-au înregistrat peste 200 de morți și numeroși răniți, a anunțat Crucea Roșie nicara- guaiană.Forțele insurgente, care au deținut aproape două săptămîni controlul asupra celor mai importante localități din țară, s-au retras acum in munți.

Intre țările 
in curs de dezvoltareBELGRAD 20 (Agerpres). — Reprezentanții a 34 de state nealiniate, reuniți la Zagreb în cadrul unei rotunde" consacrate nării schimburilor ciale între țările de dezvoltare aucă actualul sistem cial mondial nusă contribuie la dezvoltarea economică accelerată a țărilor care au o imperioasă nevoie de o asemenea dezvoltare.Vorbitorii s-au pronunțat pentru o tratare diferențiată a țărilor nedezvoltate de către statele industrializate din Occident. Participanții au subliniat necesitatea intensificării schimburilor între țările in curs de dezvoltare, cu un mai mare accent pe forțele proprii. In context, ei s-au pronunțat pentru intensificarea cooperării industriale. Fără să nege necesitatea ca și în viitor să se dezvolte cooperarea economică cu țările industrializate, vorbitorii au apreciat că viitorul țărilor în curs de dezvoltare depinde, în ultimă instanță, de colaborarea reciprocă, bazată pe egalitatea în drepturi, și nu pe acordarea priorității relațiilor comerciale și de altă natură cu partenerii care, de regulă, dictează condițiile schimburilor.

RABAT 20 (Agerpres). — Președintele Egiptului, Anwar El Sadat, a sosit miercuri noaptea in capitala Marocului venind de la Washington. La aeroportul din Rabat, el a fost în-
tîmpinat de regele Hassan al II-lea. Cei doi șefi de stat urmează să aibă astăzi convorbiri consacrate problemelor actuale din Orientul Mijlociu.

întrevedere între regele Iordaniei„Mese exami- comer- în curs arătat comer- poate

Comunicat

laal P. C. PortughezLISABONA 20 (Agerpres). într-un comunicat publicatLisabona, Partidul Comunist Portughez apreciază că situația creată în Portugalia în urma respingerii de către parlament a programului cabinetului format de Alfredo Nobre da Costa „nu se poate prelungi prea mult ; este urgent să se găsească o soluție democratică a acestei crize". P.C.P. totodată, că nu va fi ca pe de va și decizia favorabilă a președintelui Republicii, participarea sau acordul Partidului Socialist Portughez și înțelegere între P.S.P., P.C.P. și celelalte forțe sau sectoare politice democratice.

subliniază, suficient „noul guvern să fie constituit baza partidelor și să dispună majoritate în parlament", ci trebui ca el să întrunească

Eforturi in vederea salvării victimelor cutremurului
dinTEHERAN 20 (Agerpres). — Potrivit presei iraniene, bilanțul provizoriu oficial al victimelor cutremurului d’in regiunea Khorassan din Iran se ridică la aproape 20 000 de morți. în timpul operațiunilor de degajare a molozului, care continuă zi și noapte în localitățile afectate de seism, au fost salvate viețile mai multor persoane surprinse sub dărîmături, cele mai multe fiind copii — anunță postul de radio Teheran.Miercuri, șahinșahul Aryamehr a survolat zona sinistrată și s-a oprit în localitatea Tabas, dis-

Irantrusă aproape în întregime de cutremur.Persoanelor sinistrate le-au fost trimise ajutoare constînd în corturi, pături, alimente, apă potabilă și medicamente.Unități ale forțelor armate și echipe civile participă la o serie de lucrări publice pentru restabilirea sistemului de aprovizionare cu apă și curent electric, pentru restabilirea comunicațiilor directe și înlăturarea urmărilor cutremurului. Din întreaga țară au fost trimise ajutoare în materiale de construcții pentru refacerea localităților distruse de seism.

și secretarul de stat al S.U.A.AMMAN 20 (Agerpres). — Secretarul de stat al S.U.A., Cyrus Vance, a sosit miercuri în capitala Iordaniei, în cadrul unui turneu care va mai include Arabia Saudită și Siria.în aceeași zi a avut loc o primă întîlnire cu regele Hussein al Iordaniei.în declarațiile pe care le-a făcut la Washington în legătură cu convorbirile pe care le va

avea în cadrul vizitei sale în Orientul Mijlociu, C. Vance a relevat că acestea au ca obiectiv de a prezenta „conținutul, scopul și concepția acordurilor de la Camp David". La sosirea la Amman, secretarul de stat a ținut să sublinieze, de asemenea, „rolul cheie al Iordaniei în ce privește viitorul a- cordurilor de la Camp David".
Reuniunea guvernului libanezBEIRUT 20 (Agerpres). — Guvernul Libanului, reunit sub președinția lui Elias Sarkis, șeful statului, a analizat evoluția politică internă, măsuri privind asigurarea securității pe întreg teritoriul țării și ultimele mutații intervenite în situația din Orientul Mijlociu — anunță postul de radio Beirut, reluat de agenția MEN. Au fost exami

nate, de asemenea, aspecte legate de reînnoirea mandatului Forței Arabe de Descurajare (FAD) și al Forței interimare a Națiunilor Unite din Liban (UNIFIL), precum și problemele care vor face obiectul convorbirilor apropiatei reuniuni libane- zo-siriene la nivel înalt, relevă agenția MEN.
• pe scurt » pe scurt ♦ pe scurt ♦

STARE DE ALERTA 
IN MADAGASCARLa Antananarivo a fost dată publicității o declarație oficială in care se anunță plasarea forțelor armate ale țării în stare de alertă, în urma amenințărilor unei agresiuni externe din partea R.S.A. informează agențiile A.P., France Pres- se și TASS. După cum arată declarația, in largul coastelor Madagascarului au fost reperate submarine sud-africane iar avioane ale R.S.A. au violat, in ultimul timp, în repetate rin- duri spațiul aerian al țării.Documentul reafirmă hotărî- rea întregului popor al Republicii Madagascar de a adopta toate măsurile necesare pentru a respinge orice acțiuni ostile și provocatoare, pentru salvgardarea independenței și suveranității statului.• AMBASADORUL ANGO- LEI la Bruxelles a făcut cunoscut că avioane aparținind Africii de Sud au violat spațiul aerian angolez. Potrivit declarației, avioane sud-africane de vi- nătoare și bombardament au violat de mai multe ori, în cursul acestei luni, spațiul aerian angolez, in zona orașelor Rocadas și N’Giva, precum și a hidrocentralei de la Matala, din localitatea Lubango, situată în apropierea graniței cu Namibia.• AFLAT ÎN VIZITA OFICIALĂ ÎN AUSTRIA, Todor Jivkov, prim-secretar al C.C. al P.C. Bulgar, președintele Consiliului de Stat al R.P. Bulgaria, s-a întîlnit cu o delegație a C.C. al P.C. din Austria condusă de Franz Muhri, președintele P.C.A.• GAMANI COREA, secretarul general al Conferinței Națiunilor Unite pentru Comerț și Dezvoltare (U.N.C.T.A.D.), a declarat la Geneva, într-o con

ferință de presă, că există șanse rezonabile ca negocierile asupra fondului comun pentru stabilizarea cursurilor materiilor prime să se încheie cu succes. Gamani Corea a adăugat însă că între statele participante se mențin divergențe importante în unele dintre problemele respective.• UN ACORD privind cooperarea științifică între Consiliul Academiilor de Arte și Științe din Iugoslavia și Academiile de Științe Naturale și Sociale din China a fost încheiat la Pekin, transmite agenția Taniug. Potrivit acordului, academiile celor două țări vor încuraja cooperarea dintre organizațiile științifice și schimbul de stu- denți, publicații și realizări științifice.
ANSAMBLUL FOLCLORIC 

„RUSTEMUL” IN R.P. UNGARA

Ansamblul folcloric „Rliste- 
mul" al UCECOM-Olt a în
treprins un turneu de mai 
multe zile în R.P. Ungară 
prezentind spectacole in lo
calitățile Zalaegerszeg, Pacsa 
și Zalalovo. Bogatul program 
al ansamblului, care a cu
prins cintece și dansuri popu
lare din diferite zone folclo
rice ale României, s-a bucu
rat de mult succes.UN GRAV ACCIDENT DE MUNCA s-a înregistrat la o fabrică de pielărie din orașul italian Genova, cînd mai mulți muncitori s-au intoxicat, inha- lînd gaze toxice. Trei muncitori au murit pe loc, patru se află in stare foarte gravă, iar alți zece se află sub observare.ULTIMUL BILANȚ OFICIAL AL INUNDAȚIILOR care s-au abătut asupra Indiei este dc 1 222 morți. Totodată, au fost distruse 3 milioane tone cereale.
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AD1NMA CRIZEI MONDIALE SI IMPERATIVUL NOII ORDINI ECONOMICE INTERNATIONALE
II. Agravarea dificultăților economice internaționale și consecințele acestora

REDACȚIA : Am căutat să definim, în cîteva din multiplele ei aspecte, criza economiei mondiale, ajungînd la concluzia că este vorba de o criză globală a vechii ordini, a rînduielilor care din punct de vedere politic se bazau pe forță și dictat, iar din punct de vedere economic pe modelul capitalist al creșterii economice. în Expunerea tovarășului Nicolae Ceaușescu la ședința activului central dc partid și de stat din 3 august a.c. se evidențiază faptul că această criză arc tendința de a se agrava, încercările de pină acum de ieșire din această stare nereușind să dea rezultatele așteptate.EUGEN DIJMĂRESCU : Criza economică mondială care coexistă cu criza ciclică a economiei capitaliste a agravat contradicțiile din interiorul țărilor capitaliste, dintre acestea, ca și dintre țările capitaliste și celelalte țări ale lumii. In aceste condiții, încercările de a ieși din criză, întreprinse în mod izolat de o țară sau un grup de țări, au eșuat. Problemele crizei mondiale sînt globale, ele interesează in egală măsură toate țările și de aceea efortul pentru depășirea lor trebuie căutat într-un cadru larg. Așa cum se menționează în Expunerea tovarășului Nicolae Ceaușescu. chiar reuniunea la nivel înalt a celor 7 principale țări capitaliste dezvoltate de la Bonn (iulie a.c.) destinată depășirii unor fenomene ale crizei nu a putut găsi și adopta căile pentru soluționarea problemelor aflate pe agenda de lucru. Aceasta se datorește faptului că numeroasele contradicții dintre țările capitaliste dezvoltate sînt deosebit de puternice și că aceste țări acțio? 

nează fiecare în parte pentru a-și întări pozițiile în diferite părți ale lumii, cău- tînd fiecare să obțină avantaje cît mai multe pentru sine.RADU TITIRCA : Referitor la aceste dificultăți întîmpinate de țările capitaliste în încercarea de a ieși din criză, doresc să menționez două aspecte. în primul rind, în presa de specialitate se vorbește frecvent de caracterul conflictual dintre obiectivele interne ale echilibrului economic și cerințele echilibrului extern, respectiv ale echilibrului in raporturile dintre diferite țări. Măsurile întreprinse izolat de o țară în vederea redresării sale economice sînt de regulă limitate, ele fiind frecvent în contradicție cu măsurile adoptate de celelalte țări partenere. Conlucrarea dintre țările capitaliste dezvoltate în lupta pentru depășirea fenomenelor crizei s-a dovedit din nou a fi fragilă. Mai mult, in loc de conlucrare, de concentrare a eforturilor, asistăm la o recrudescență a unor practici, finind de așa-nu- mitul război economic, practici falimentare și deosebit de periculoase pentru economia mondială, pentru pacea lumii : protecționismul. modificările cursurilor de schimb în scopul cîștigării unor noi piețe de desfacere, încercarea de a rezolva problemele interne pe seama partenerilor comerciali.REDACȚIA : Aceste practici periculoase își au originea și in agravarea unor contradicții interne ale societății , capitaliste...MUGUR ISARESCU : Aici trebuie arătat că problemele crizei economice capitaliste sînt deosebit de complexe și nece

sită o abordare specifică. Ceea ce trebuie subliniat este ideea că, în ultimele patru decenii statul capitalist a încercat să atenueze o serie de manifestări conflictuale care amenințau chiar existența societății capitaliste, în special variațiile de amplitudine ale ciclului (periodicitatea criză- avînt) și șomajul de masă. în consecință, șomajul și stagnarea economică au fost declarate inamicii principali ai societății capitaliste, iar întregul arsenal prin care guvernul capitalist putea interveni în economie a fost folosit pentru stimularea creșterii economice și angajarea cît mai deplină a forței de muncă. Capitalismul a intrat în acea fază a intervenției directe si evidente a statului în viața economică. Dar fetișizarea creșterii economice, deși a dus la atenuarea relativă și temporară a unor stări conflictuale (de exemplu, a șomajului) nu a putut soluționa contradicțiile de fond ale societății capitaliste ; contradicțiile au răbufnit sub o altă formă. Modelul capitalist al stimulării creșterii economice prin orice mijloace a dus la forțarea consumului nerațional, la risipă de materii prime și energie, la sporirea unor cheltuieli militareȘi, ca să închei acest aspect, îmi exprim o- pinia că una din direcțiile în care se manifestă în prezent criza economiei capitaliste, criza modelului economic capitalist este permanentizarea procesului inflaționist din aceste țări. Inflația din țările capitaliste dezvoltate a devenit un însoțitor permanent al vieții economice nu numai în perioadele de creștere, de avînt conjunctu- ral, ci și în cele de stagnare economică. De aici noțiunea de stagflație, care reflectă coexistența inflației cu criza, cu stagnarea economică. Inflația și stagnarea reprezintă un tandem deosebit de virulent 

al economiei capitaliste, un proces maladiv care s-a dovedit rebel la orice încercare de lecuire prin mijloace clasice și ale cărui efecte nocive se propagă, prin intermediul comerțului internațional, în toate țările, agravînd criza economiei mondiale. Permanentizarea inflației și stagflația sînt consecințe ale crizei economiei capitaliste, sînt, în parte, prețul plătit pentru încercarea de a combate șomajul.RADU TITIRCA : Este bine spus încercarea de a se combate șomajul, pentru că acesta este o constantă a lumii capitalului. Recesiunea din 1974—1975 a fost însoțită de o creștere foarte pronunțată a șomajului. Apare o trăsătură nouă a șomajului din țările capitaliste și anume caracteristica sa structurală ; șomajul este determinat nu numai de faza de stagnare a ciclului, ci de o serie de perturbări mai adinei, de structură ale societății. A- cest lucru explică perpetuarea șomajului ridicat chiar în faza de relansare a economiei.REDACȚIA : Șomajul ridicat, ca o consecință a crizei, are la rîndul său, ca și inflația, o serie de efecte deosebit de nocive, resimțite direct de păturile de oameni ai muncii, de tineri.RADU TITIRCA : Desigur, și aș dori să mă refer în continuare la unele dintre ele, cu un accent în plus pe problemele care interesează în mod nemijlocit tinăra generație. Conform statisticilor oficiale, în țările capitaliste dezvoltate există în prezent peste 17 milioane șomeri. Dintre aceștia, 6,9 milioane șomeri (adică circa 40%) sînt tineri ; în rîndul tineretului, rata șomajului este de trei ori mai mare decit în rîndul populației adulte. în afară de faptul că tinerii sînt cei care dau cele mai multe victime ale șomajului, un aspect important este faptul că pregătirea cu care acești tineri ies din instituțiile de învățămînt superior nu le oferă o posibilitate de angajare imediată. Se apreciază că circa 30% din tinerii specialiști nu își găsesc anual locuri de muncă ; foarte mulți dintre ei sînt obligați să accepte locuri de muncă sub posibilitățile și calificarea lor. Pe lingă situația șomajului în rîndurile tineretului, mai trebuie amintit șomajul mai accentuat în rîndurile minorităților : se apreciază că în S.U.A. șomajul în rîndurile populației de culoare este de cîteva ori mai ridicat decît 

în populația totală. Trebuie amintit apoi faptul că femeile dau un număr relativ mai mare de șomeri decît alte categorii sociale și, atunci cînd găsesc locuri de muncă, primesc salarii cu mult sub nivelul celor plătite forței de muncă masculine. Șomajul are o serie de alte consecințe negative pe plan social. Un studiu recent elaborat de guvernul francez leagă șomajul în rîndurile tineretului de creșterea violenței, a consumului de droguri, de răspîndirea terorismului. Sînt fenomene cunoscute, determinate de actuala criză economică. Tributul pe care societatea capitalistă îl plătește actualei crize economice este mult mai mare decît simplele costuri economice despre care se vorbește în general...REDACȚIA : Deci consecințele crizei, în țările capitaliste, sint suportate in primul rînd de oamenii muncii ?RADU TITIRCA : Desigur. Pe lîngă rata ridicată a șomajului, consecințele crizei în țările capitaliste sînt trecute pe seama oamenilor muncii prin politica de prețuri, reducerea timpului de muncă cu reducerea corespunzătoare a salariului, programe de austeritate etc.REDACȚIA : Se face tot mai frecvent o legătură între accelerarea cursei înarmărilor și agravarea crizei economice internaționale. La prima vedere, asemenea raport este mai greu de sesizat...EUGEN DIJMĂRESCU : Fără îndoială există o strînsă legătură între actualele fenomene de criză din economia mondială, din țările capitaliste și cursa Înarmărilor. Aș dori să menționez cîteva aspecte deosebit de sugestive. Un prim aspect legat de efectele negative ale cursei înarmărilor, de cercul vicios care antrenează înarmarea și criza economică vizează irosirea, ■pe de o parte, a unei imense mase de materii prime în scopul fabricării de armament și, pe de altă parte, utilizarea unei părți importante din forța de muncă calificată și înalt calificată în scopuri neproductive. Ca manifestări concrete ale acestui fenomen, menționăm stocarea în scopuri militare a unor importante resurse de materii prime (de altfel, cea mai mare parte a stocurilor strategice constituite în S.U.A. pentru materii prime sînt cu scop militar), și faptul că în activitatea militară sînt antrenate din ce în ce mai mari efective de forță de muncă. Pe lîngă cei 

22 de milioane de oameni aflați sub arme în întreaga lume, alți 40 de milioane de oameni sînt implicați în industriile conexe, producătoare de armamente, echipamente sau furnituri pentru armată. Mai mult, în prezent, potrivit unui studiu efectuat în cadrul S.I.P.R.I., se arată că circa 25 la sută din competențele științifice ale lumii activează în sfera cercetării militare, ceea ce dă o dimensiune, aș spune categorică, proporțiilor pe care le ia nu numai cursa înarmărilor, dar și deturnarea de la scopul cercetării productive spre cercetarea în scopuri distructive a resurselor, și așa limitate, de care dispune astăzi lumea.REDACȚIA : Efectele economice nocive ale cursei înarmărilor nu se re- , zumă, desigur, la țările capitaliste dezvoltate...EUGEN DIJMĂRESCU : Mai mult, am putea spune că țările în curs de dezvoltare, țările mici și mijlocii suportă în mare măsură efectele acestor fenomene iraționale, ale manifestărilor de criză din economia mondială. Faptul că țările în curs de dezvoltare de multe ori, in loc să importe acele bunuri sau acele produse care le sînt în primul rînd necesare pentru dezvoltarea lor sînt îndemnate, determinate chiar să recurgă la masive importuri militare, este un aspect. Al doilea aspect este faptul că înarmarea deturnează fonduri importante, ce ar putea fi folosite în scopuri care ar interesa întreaga lume, dacă ne gîndim că în prezent cheltuielile militare au ajuns la circa 400 miliarde de dolari anual, sumă cu care s-ar putea rezolva multe din problemele actuale ale, subdezvoltării. Asistăm la o deturnare a fondurilor de investiții ale țărilor în curs de dezvoltare de la bunurile de investiții spre importul de echipament militar și, în același timp, și la o creștere „spectaculoasă" a comerțului cu arme în care sînt atrase țările în curs de dezvoltare. Spre deosebire de perioadele precedente, în care se vorbea de marele tîrg al armelor între diferite țări occidentale, în prezent avem de-a face cu o concentrare masivă a importului de armament (circa 75 la sută din importul mondial) în țările în curs de dezvoltare. Ș bineînțeles, acest gen de comerț, întreț nut politic pe toate căile, generează pr fituri uriașe, sporind și mai mult depe. dența țărilor importatoare...
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